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 Počet zpráv: 16, 28.04.2023 
  

 

Cestovní ruch má problémy. Chybějí turisté, existenci podniků ohrožují náklady URL  
ekonomika.iDNES.cz | 24.04.2023 | Rubrika: Domácí | Autor: Veronika Bělohlávková  

... stále čelí ekonomickým problémům, hlavně vlivem dvouletého propadu tržeb a následnému růstu nákladů, 

vyplývá to z dat Asociace hotelů a restaurací (AHS ČR). „Zdražily se vstupy, vzrostly náklady za energie, přesto 

se provozovatelé snaží nepropisovat tyto náklady do konečných cen. Jakékoliv... 

Zima sice vydělává nejvíc, ale léto je pro horaly stále důležitějším obdobím URL  
metro.cz | 25.04.2023 | Rubrika: Společnost | Autor: Pavel Hrabica, Metro.cz  

Respondenti, které oslovila Asociace horských středisek, si myslí, že pro ně podnikatelé dělají stále víc. Pokud 

bychom spočítali ekonomiku čistě horských areálů, které mají hlavní sezonu v zimě a s lyžováním, zimní období 

jim přinese kolem sedmdesáti procent obratu. Na jaro až podzim poto... 

Horská střediska zahajují letní sezónu. Do českých hor více než polovina Čechů 

plánuje tam pobejt URL  
sportovnilisty.cz | 25.04.2023 | Rubrika: Články  

... jejichž rozvoj v uplynulých 10 letech na českých letních horách hodnotí velmi kladně. S těmito a s dalšími 

novinkami seznámili lidé stající ve vedení Asociace horských středisek v úterý 25. důbna 2023 v Praze.Letní 

provoz horských středisek se na mnoha místech spouští o prodloužených... 

Odpolední Radiožurnál  
ČRo Radiožurnál | 25.04.2023 | Zpráva: 1 | Poslechovost pořadu: 0  

... celkem 4 km nových tras pro cyklisty přibudou i ve středisku Dolní Morava, celkových 27 km biketrailů tam 

doplní i okolní areály, vysvětluje ředitel asociace horských středisek Libor knot. MLUVČÍ 10, --------------------

Tento region, jak kralický Sněžník, Dolní Morava, tak je tam... 

Odpoledne na Rádiu Z  
Rádio ZET | 25.04.2023 | Zpráva: 1 | Poslechovost pořadu: 0  

... poslech, vítám vás, pokračuje úterní odpolední vysílání rádia z. Máme 25. dubna, no a já už se dívám a mluvit 

budeme za chvíli chvíli s ředitelem asociace horských středisek Liborem knotem. Zhodnotíme zimní sezónu, 

otevřeme tu letní. No a přivítám také Jana zpratka, odborného pracovníka... 

Letní sezónu na horách plánuje trávit 46 % Čechů  
ČRo Sever | 25.04.2023 | Zpráva: 5 | Poslechovost pořadu: 0  

Jana VERNER, moderátorka--------------------Letní sezónu na horách plánuje trávit 46 % Čechů. Ukazuje to 

průzkum společnosti Ipsos pro Asociaci horských středisek. Oproti minulému roku to je nárůst o šest procent. 

Průzkum provedla společnost Ipsos letos v dubnu a odpovídalo v něm přes 1000... 

https://newtonone.newtonmedia.eu/cs-CZ
https://www.idnes.cz/ekonomika/domaci/hotely-ubytovani-restaurace-pruzkum-stav-porovnani.A230424_095220_ekonomika_vebe
http://www.metro.cz/zima-sice-vydelava-nejvic-ale-leto-je-pro-horaly-stale-dulezitejsim-obdobim-167-/spolecnost.aspx?c=A230425_164349_metro-spolecnost_mbena
http://www.sportovnilisty.cz/horska-strediska-zahajuji-letni-sezonu-do-ceskych-hor-vice-nez-polovina-cechu-planuje-tam-pobejt/
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Horská střediska postupně zahajují letní sezónu  
Frekvence 1 | 25.04.2023 | Zpráva: 3 | Poslechovost pořadu: 0  

... tratí pro cyklisty. V létě budou v provozu také další atrakce, jako jsou stezky v korunách stromů, rozhledny, 

bobové dráhy, lanové parky nebo půjčovny kol. Na dovolenou do českých hor se letos chystá téměř polovina 

Čechů. Na tiskové konferenci to dnes oznámili z Asociace horských středisek. 

Byznys ČT24  
ČT 24 | 25.04.2023 | Zpráva: 5 | Sledovanost pořadu: 0  

... se dva prodloužené víkendy a horská střediska zahajují letní sezónu. Na hory se přitom od jara do podzimu 

chystá víc lidí než loni. Podle průzkumu Asociace horských středisek plánuje takovou dovolenou 46 % 

dotázaných, většina přitom počítá s vícedenním pobytem, nejčastěji právě o některém... 

Odpolední vysílání  
ČT 24 | 25.04.2023 | Zpráva: 1 | Sledovanost pořadu: 0  

... postupně připravovat na letní sezónu. Do některých středisek mohou turisté zamířit už o prvních květnových 

víkendech. Na dovolenou do hor se podle asociace horských středisek chystá téměř polovina Čechů. Hlavní 

investice do letošní sezóny se dotkly hlavně cyklistických tratí. Načerpat síly... 

Odpoledne na Rádiu Z  
Rádio ZET | 25.04.2023 | Zpráva: 1 | Poslechovost pořadu: 0  

... nerušený poslech a dobrý den. Jaroslav Bžoch, místopředseda zahraničního výboru. Ministři se stále 

neshodli, kde nakoupit další zbraně pro Ukrajinu. Libor knot, ředitel asociace horských středisek zahájení letní na 

českých horách. Čím nás budou lákat provozovatelé. S Janem spratkem,... 

Zima vydělává nejvíc, ale léto je pro horaly stále důležitější  
Metro | 26.04.2023 | Rubrika: Domov | Strana: 12 | Autor: PAVEL HRABICA | Vytištěno: 184 394 | Prodáno: 262 | Čtenost: 368 165  

Respondenti, které oslovila Asociace horských středisek, si myslí, že pro ně podnikatelé dělají stále víc. Pokud 

bychom spočítali ekonomiku čistě horských areálů, které mají hlavní sezonu v zimě a s lyžováním, zimní období 

jim přinese kolem sedmdesáti procent obratu. Na jaro až podzim potom... 

Zprávy  
Hitrádio Vysočina | 26.04.2023 | Zpráva: 1 | Poslechovost pořadu: 0  

... bezpečnosti a strategii v nynějších neklidných časech. Horská střediska vstupují do letní sezóny. Do čeho 

letos investují nejvíce peněz, ví ředitel asociace horských středisek Libor knot. MLUVČÍ 2, --------------------Nejvíc 

těch investic, tak, jak jsme zjišťovali, půjde do obnovy a... 

Zprávy  
Frekvence 1 | 26.04.2023 | Zpráva: 1 | Poslechovost pořadu: 0  

... Horská střediska postupně startují letní sezónu, na mnoha místech přivítají návštěvníky už o prodlouženém 

víkendu. Frekvenci 1 to řekl ředitel asociace horských středisek Libor knot. MLUVČÍ 1, --------------------Takže 

třeba Lipno nebo Dolní Morava už v těchto dnech startují... 

Zhruba polovina Čechů plánuje v létě pobyt na našich horách URL  
iportal24.cz | 26.04.2023  

https://www.iportal24.cz/featured/zhruba-polovina-cechu-planuje-v-lete-pobyt-na-nasich-horach/
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... nových gastro provozoven, dovybavení půjčoven nebo do zlepšení kvality zázemí včetně například nabídky 

stání s elektrickými přípojkami,« říká ředitel Asociace horských středisek ČR (AHS) Libor Knot Nejvýraznějšími 

investicemi jsou právě nové tratě pro cyklisty, a to jak náročné pro... 

Ranní vysílání  
ČT 24 | 26.04.2023 | Zpráva: 1 | Sledovanost pořadu: 0  

... na nadcházející letní sezónu, na jaké nové atrakce se můžeme těšit a jak to bude s cenami za služby, 

ubytování nebo stravování, na to se zeptáme šéfa asociace horských středisek Libora Knota. MLUVČÍ 7, ----------

----------Teď ale ještě míříme za oceán. Zaměříme se na personální... 

Horská střediska zahajují letní sezónu. Zhruba polovina Čechů plánuje v létě pobyt na 

našich horách. URL  
tojesenzace.cz | 26.04.2023  

... do nových gastro provozoven, dovybavení půjčoven nebo do zlepšení kvality zázemí včetně například nabídky 

stání s elektrickými přípojkami,“ říká Libor Knot, ředitel AHS ČR. Nejvýraznějšími investicemi jsou právě nové 

tratě pro cyklisty, a to jak náročné pro sjezdové profesionály, tak i... 

  

Plná znění  

 
 

Cestovní ruch má problémy. Chybějí turisté, existenci podniků ohrožují náklady URL  
ekonomika.iDNES.cz | 24.04.2023 | Rubrika: Domácí | Autor: Veronika Bělohlávková  

Cestovní ruch se stále nevzpamatoval z pandemických omezení, a přestože v roce 2022 došlo k jeho oživení, 

ještě se nedostal nad úroveň roku 2019. Ten stále čelí ekonomickým problémům, hlavně vlivem dvouletého 

propadu tržeb a následnému růstu nákladů, vyplývá to z dat Asociace hotelů a restaurací (AHS ČR). 

 

 

 

„Zdražily se vstupy, vzrostly náklady za energie, přesto se provozovatelé snaží nepropisovat tyto náklady do 

konečných cen. Jakékoliv zvýšení DPH by však již museli zohlednit,“ upozornil prezident Asociace hotelů a 

restaurací Václav Stárek 

 

 

 

Podle průzkumu Dataservis pro AHR ČR se v roce 2022 se zvýšila návštěvnost v českých gastro podnicích o 16 

procent. Regionálními skokany v návštěvnosti se stala Praha, Střední Čechy, Východní Čechy a Jižní Morava. 

Tyto regiony překonaly návštěvnost v roce 2022 v porovnání s rokem 2019.  

 

Podle dat se nejčastěji se turisté stravovali v klasických restauracích, pubech, bistrech či fast foodech.Vyšší 

tržby, ale i náklady 

 

Ve tříletém porovnání se tržby české gastronomie zvýšily o 23 procent. „Je to pozitivní číslo a vidíme také 

zvýšení návštěvnosti i tržeb, ale narostly také ceny,“ podotýká Marcela Šimková z Data Servis.  

 

https://tojesenzace.cz/2023/04/26/horska-strediska-zahajuji-letni-sezonu-zhruba-polovina-cechu-planuje-v-lete-pobyt-na-nasich-horach/
https://www.idnes.cz/ekonomika/domaci/hotely-ubytovani-restaurace-pruzkum-stav-porovnani.A230424_095220_ekonomika_vebe
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Podle ní jsou však také dva turisticky exponované regiony, které nepřekonaly tržby v roce 2022 proti 2019, a to 

Praha a jižní Čechy.  

 

„I když se tržby provozovatelům zvýšily, významně se změnily také ceny nabízených jídel a nápojů. Pivo se 

zdražilo o 33 procent, polední menu o 22 procent,“ popisuje Šimková a dodává, že to jsou velké skoky, které 

gastronomie v posledních letech neměla. 

 

 

Oživení cestovního ruchu v loňském roku dokazuje to, že turisté utráceli a rádi se stravovali v hospodách a 

restauracích. „Další šok ovšem přichází ve druhé polovině loňského roku, kdy přišlo období zdražování energií,“ 

říká Šimková. 

 

Náklady v roce 2022 tak rostly všem gastropodnikům, ceny energií se zvýšily 84 procentům provozovnám v 

průměru o 39 procent. Dále 8 z 10 podniků nakupovalo za vyšší ceny nápoje a suroviny pro přípravu jídel, nárůst 

cen na vstupech byl v průměru o 22 vyšší v meziročním srovnání. Náklady na mzdy se zvýšily o 14 procent a 

ceny nájemného o 16 procent. 

 

„Polovina provozovatelů restaurací zatím zvýšené náklady nepromítla do cen pro konečného spotřebitele,“ 

dodává Stárek. 

 

Ovšem jak vyplývá z dat 7 procent provozovatelů připouští, že je jejich provoz v ohrožení právě kvůli zvýšeným 

nákladům. Na druhou stranu 40 procent naopak vysoké náklady neohrožují a 53 procent situaci zvládají, ovšem 

rizika si uvědomují. 

Stále chybějí turisté 

 

Obsazenost ubytovacích zařízení v kategorii hotel a penzion byla v loňském roce v průměru na úrovni 60 

procent, při cenách přibližně stejných jako v roce 2019. V roce 2022 chybělo v Česku 30 procent zahraničních 

turistů, ale podíl tuzemských vzrostl o 10 procent. Celkově tedy stále 20 procent hostů. Praha jako nejvíce 

zasažený region dosáhla obsazenosti 58 procent, co že o 20 procent méně v roce 2019. 

 

 

 

„V ubytování ovšem stále chybí 20 procent návštěvnosti. Ubytovací služby nezdražovaly a absorbují rostoucí 

náklady a zůstávají na původních cenách. To však znamená, že hoteliéři nemohou zásadně investovat,“ 

vysvětluje Stárek. 

 

Náklady v případě hotelových služeb vzrostly v průměru proti roku 2019 rovněž až o 60 procent a to za situace, 

kde se zatím nezvyšovaly ceny ubytování.  

 

„Z údajů je patrné, že obor ubytovacích a stravovacích služeb se tři roky potýká se zásadními ekonomickými 

problémy a cestovní ruch se stále nevzpamatoval z pandemických omezení,“ popisuje Stárek a dodává, že 

jakékoliv úvahy o zvyšování daní by znamenaly zdražení služeb pro hosty. 

 

„V porovnání s našimi zahraničními sousedy bychom zásadně ztratili konkurenceschopnost a opět bychom 

ztratili tuzemské turisty, kteří by dovolené raději trávili v zahraničí,“ uzavírá jeden z důvodů prezident Asociace 

hotelů a restaurací Václav Stárek. 

 

Profimedia.cz 
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Zima sice vydělává nejvíc, ale léto je pro horaly stále důležitějším obdobím URL  
metro.cz | 25.04.2023 | Rubrika: Společnost | Autor: Pavel Hrabica, Metro.cz  

Respondenti, které oslovila Asociace horských středisek, si myslí, že pro ně podnikatelé dělají stále víc. 

 

 

 

Pokud bychom spočítali ekonomiku čistě horských areálů, které mají hlavní sezonu v zimě a s lyžováním, zimní 

období jim přinese kolem sedmdesáti procent obratu. Na jaro až podzim potom připadá třicet procent. 

 

Eektrická mobilita myslí na cyklisty i na horách 

„Jestliže ale ekonomické výsledky vztáhnete na celý region, započítáte penziony, další turistické a sportovní 

atrakce, tak může zima představovat šedesát a léto čtyřicet procent, někde i naopak,“ říká Libor Knot, ředitel 

Asociace horských středisek (AHS). Turistika na horách bude u nás zřejmě ještě dlouhá desetiletí postavená na 

sněhu, ale letní období i tak bude stále nabývat na významu. „Provozovatelé areálů, stejně jako ostatní 

podnikatelé v turistice, se proto snaží hledat nová lákadla,“ říká Knot. 

 

Do letního období investovali podnikatelé, kteří provozují v Česku asi 150 zimních areálů, kolem 250 milionů 

korun. Přibývají především parky pro horská kola. I když většina turistů se po českých horách pohybuje stále na 

výhradně šlapacích bicyklech, hlavní střediska už pamatují na nejfrekventovanějších trasách i na elektrokola. 

 

Nové dobíjecí stanice pro tato kola najdete například na Lipně, v některých areálech v Beskydech a na dalších 

místech. Stále častěji se objevují dobíječky elektrokol například u horských restaurací a ostatních atrakcí. 

 

Předhoní zemědělce, ale i chemiky 

Turistický ruch zaměstnává více lidí než například zemědělství nebo chemický průmysl. Představuje proto pro 

zaměstnanost v Česku významné odvětví. „Letošní zimní období bylo co do počasí, a tedy i výdělků, dost 

nevyrovnané,“ konstatuje Kateřina Neumannová, která je prezidentkou AHS, ale současně provozuje na Šumavě 

penzion. Dobře ví, že i to, co je dlouhodobě oblíbené, nelze provozovat bez neustálého vylepšování. 

 

„Většina horských středisek už letní sezonu zahájila a lze doufat, že i letos se návštěvnost na horách v Čechách 

i na Moravě zase zvýší,“ předpokládá Neumannová. V posledních sezonách to bývalo o tři až pět procent ročně. 

 

Marek Podhora, MAFRA 

 

 

FotoGallery: 

Stezka korunami stromů 

Marek Podhora, MAFRA 

 

Nová dominanta Krkonoš přivítá první návštěvníky 2. července. 

Stezka korunami stromů Krkonoše 

 

 
 

 

 

http://www.metro.cz/zima-sice-vydelava-nejvic-ale-leto-je-pro-horaly-stale-dulezitejsim-obdobim-167-/spolecnost.aspx?c=A230425_164349_metro-spolecnost_mbena
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Horská střediska zahajují letní sezónu. Do českých hor více než polovina Čechů 

plánuje tam pobejt URL  
sportovnilisty.cz | 25.04.2023 | Rubrika: Články  

Horská střediska postupně otevírají letní sezónu. Provozovatelé připravují velmi širokou nabídku aktivit, včetně 

využití lanových drah. I letos se objeví na horách novinky, zejména pro cyklisty. Zájem o české hory je ještě o 

něco vyšší než v loňské letní sezóně. Klesá zájem o jednodenní výlety a návštěvníci stále více počítají s 

vícedenních pobyty a využíváním dalších služeb a aktivit, jejichž rozvoj v uplynulých 10 letech na českých letních 

horách hodnotí velmi kladně. S těmito a s dalšími novinkami seznámili lidé stající ve vedení Asociace horských 

středisek v úterý 25. důbna 2023 v Praze. 

 

Letní provoz horských středisek se na mnoha místech spouští o prodloužených víkendech na začátku 

 

května. Návštěvníci mohou využít lanových drah k horské turistice nebo cyklistice. Skiareály nabízí další 

volnočasové aktivity vhodné do letního počasí a v tamních půjčovnách si lze zapůjčit horská kola a elektrokola 

nebo terénní koloběžky. Od 2. května také portál holidayinfo.cz spouští letní provoz, kde lze najít veškeré 

informace o horských střediscích včetně záběrů z webkamer. 

 

Velká nabídka letních aktivit se letos dál rozšíří 

 

Jak říkám... 

 

„Loňské rekordní investice do novinek ve výši přes 250 mil. Kč se sice letos nezopakují, ale přesto k již tak velmi 

rozsáhlé nabídce atraktivit přibydou nové. Jednat se bude zejména o rozšíření nebo budování nových trailů pro 

cyklisty, o které je mezi návštěvníky stále větší zájem. Investice také směřují do nových gastro provozoven, 

dovybavení půjčoven nebo do zlepšení kvality zázemí včetně například nabídky stání s elektrickými přípojkami“, 

říká Libor Knot, ředitel AHS ČR. 

 

Nejvýraznějšími investicemi jsou právě nové tratě pro cyklisty, a to jak náročné pro sjezdové 

 

profesionály, tak i rekreační pro rodiny s dětmi. Například na Špičáku u Železné Rudy kromě další tratě 

bikeparku otevřou v květnu i novou restauraci. Na Dolní Moravě oslaví první výročí fungování visutého mostu 

Sky Bridge 721 a k tomu otevřou téměř 4 km nových tratí pro sportovce i rodiny. Od letní sezóny 2023 budou 

všechny zdejší tratě součástí Bike regionu Králický Sněžník, který prostřednictvím páteřní magistrály propojí 6 

bike parků na české i polské straně horského masivu. Pro nadšence do jízdy v terénu se tak propojí téměř 130 

km tratí všech stupňů náročnosti. K rozvoji trailových tratí pro cyklisty dojde i na Lipně, v Deštném v Orlických 

horách, Kraličáku nebo Vítkovicích v Krkonoších. Investovat se bude i na dalších místech – na Monínci vybudují 

beach kurty a nové atrakce v Aktivity parku, v Harrachově dovybaví dětská hřiště, v Mariánských Lázních 

vznikne naučná stezka, apod. 

 

Kromě zmíněných novinek bude fungovat mnoho již tradičních atrakcí pro celé rodiny, jako jsou stezky v 

korunách stromů, rozhledny, bobové dráhy, dětské a lanové parky, půjčovny koloběžek, kol, 

 

elektrokol apod. Nesmíme přitom zapomínat na letní provoz lanových drah, které nabízí spojení mezi 

 

jednotlivými aktivitami a často jsou součástí regionálních balíčků služeb. 

 

Ve většině horských středisek se navíc v průběhu léta konají různé akce, které návštěvníkům zatraktivní jejich 

pobyt. Jsou to například kulturní nebo sportovní festivaly, sjezdové i vytrvalostní závody Českého poháru 

horských kol, vodácké soutěže na divoké vodě nebo jízdy Dračích lodí. Ale pořádají se i různé výstavy či 

hudební vystoupení, fungují letní kina. 

http://www.sportovnilisty.cz/horska-strediska-zahajuji-letni-sezonu-do-ceskych-hor-vice-nez-polovina-cechu-planuje-tam-pobejt/
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Zájem Čechů o domácí hory v létě mírně roste, oceňují rozvoj nabídky služeb a aktivit 

 

Hory letos lákají Čechy na tuzemskou dovolenou dokonce o něco více než loni. Podle průzkumu*, který v dubnu 

nechala vypracovat AHS, se od jara do podzimu na domácí hory chystá 46 % dotázaných (o 6 % více než loni). 

Naopak ubylo těch, kteří zatím návštěvu hor jen zvažují nebo na hory v letní sezóně vůbec jet nechtějí. Většina 

rozhodnutých plánuje vícedenní pobyt, nejčastěji na prodloužený víkend (47 %), vzrostl i zájem o opakované 

kratší pobyty delší než 1 den (21 %). 

 

Jak říkám... 

 

„Stabilní pětina návštěvníků se i letos chystá do českých hor na týdenní a delší pobyt, naopak klesl počet těch, 

kteří chtějí do hor přijíždět jen na jednodenní výlety. To potvrzuje, že kromě samotného pobytu v přírodě 

návštěvníci v horských střediscích stále více počítají s širokou nabídkou služeb, kterou mohou využívat po více 

dní. Většina respondentů zároveň uvedla, že nabídka aktivit a zážitků na českých horách se za uplynulých 10 let 

velmi rozvinula - 58 % respondentů udělilo na 9bodové škále nadprůměrná hodnocení 6-9 bodů,“ řekla 

prezidentka AHS Kateřina Neumannová. 

 

Z posledního průzkumu České centrály cestovního ruchu – CzechTourism mimo jiné vyplynulo, že 58 % Čechů 

chce jarní dovolenou strávit právě v Česku. Hodlají na ní strávit jeden týden a za osobu utratit v průměru 6 148 

Kč. 

 

Líbil se vám článek? Máte k němu nějakou připomínku nebo zajímá vás diskuse k němu? Více na facebookovém 

profilu webu SportovníListy.cz zde. 

 

(Prtr Skála s využitím zprávy ahscr.cz pro SportovníListy.cz, foto: Petr Skála) 

 
 

 

 

Odpolední Radiožurnál  
ČRo Radiožurnál | 25.04.2023 | Zpráva: 1 | Poslechovost pořadu: 0  

Beey,  

Pořad byl automaticky přepsán aplikací Beey (www.beey.io). 

 

Kateřina CAUSIDISOVÁ, moderátorka  

Bývalý prezident Zeman si stěžuje na pražskou vojenskou nemocnici kvůli skartaci dokumentů o jeho zdraví. 

Americký prezident Joe Biden spustil kampaň za znovuzvolení. Koně musí k účasti ve Velké pardubické splnit 

přísnější kvalifikační kritéria. Kolonu čekejte na D1 na příjezdu do Brna ve směru z Vyškova. A zítra bude 

oblačno, ojediněle přeháňky, teploty do 12 stupňů.Bývalý prezident Miloš Zeman si stěžuje, že ústřední vojenská 

nemocnice skartovala dva dokumenty z jeho zdravotnické dokumentace, vyplývá to z jeho podnětu na Úřad pro 

ochranu osobních údajů, který získal server irozhlas cz. Zemanovi vadí i to, že nemocnice poskytla citlivé údaje 

o jeho zdravotním stavu tehdejšímu kancléři Vratislavu Mynářovi a předsedovi senátu Miloši Vystrčilovi z ODS. 

Mluvčí nemocnice Jitka Zinke už dříve řekla, že zařízení s osobními údaji všech pacientů nakládá v souladu se 

zákonem. Silničáři oficiálně zahájili stavbu úseku dálnice D55, který propojí Olomouc a obec Kokory na 

Přerovsku. Šestikilometrovou trasu postaví firma Eurovia CS. Podrobnosti z místa má Lenka Kratochvílová. 

 

MLUVČÍ  

Nový úsek dálnice D55 je vlastně přeložkou silnice první třídy, která má v budoucnu propojit okresní Přerov s 

krajskou Olomoucí. Ulehčí především obcím Krčmaň a Kokory. Nyní přes ně vede frekventovaná dvoupruhová 
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cesta, kde denně projede více než 20 000 aut. Často se zde stávají nehody. První auta by na nový dálniční úsek 

měla vyjet v roce 2025. Z Přerovska Lenka Kratochvílová, Radiožurnál. 

 

Kateřina CAUSIDISOVÁ, moderátorka  

Americký prezident Joe Biden se bude příští rok ucházet o znovuzvolení, naplno tak zahájil předvolební kampaň, 

Biden by se mohl příští rok v listopadu znovu utkat s bývalým prezidentem Donaldem Trumpem, kterého 

průzkumy aktuálně favorizují na zisk nominace Republikánské strany. Kandidaturu Biden oznámil v klipu, ve 

kterém vyzval své spoluobčany, aby mu pomohli dokončit práci zahájenou v současném volebním období. 

 

MLUVČÍ  

Když jsem před čtyřmi lety kandidoval na prezidenta, řekl jsem, že vedeme boj o duši Ameriky a stále ho 

vedeme. Otázka, před kterou stojíme, je, jestli budeme mít v příštích letech víc svobody nebo méně svobody, víc 

práv nebo méně práv. Vím, jakou odpověď chci já a myslím, že vy také. Není čas na to, abychom byli spokojení. 

Proto kandidují na znovuzvolení. Protože znám Ameriku, vím, že jsme dobří a slušní lidé, vím, že jsme stále 

země, která věří v poctivost a respekt a chová se k sobě důstojně. 

 

Kateřina CAUSIDISOVÁ, moderátorka  

Daniela Kolářová dostane cenu prezidenta karlovarské filmové přehlídky na představení padesátého sedmého 

ročníku to zmínil Jiří Bartoška, od kterého Křišťálový glóbus herečka v závěru festivalu převezme. Podle 

Bartošky si ocenění zaslouží za výjimečné výkony nejen ve filmech a seriálech. 

 

MLUVČÍ  

Je to jedna z nejvytíženějších a nejpopulárnějších hereček, nejenom filmových, televizních, ale divadelních. 

Myslím si, že ta volba byla velice správná. Ten laureát, který tu cenu přebírá, tak má možnost nebo mu dáváme, 

aby si vybral film, kterým chce být prezentována. Daniela si vybrala kulový blesk, slavnou komedii. 

 

Organizátoři Velké pardubické se snaží přilákat silné zahraniční stáje, zároveň zpřísňují podmínky startu na 

slavném překážkovém dostihu. Dotaci druhé kvalifikace totiž zvedli o více než dvojnásobek na milion korun a 

změnili Kurz tak, aby byla atraktivní právě třeba pro koně z Francie. Na druhou stranu už nestačí jen dostat se v 

kvalifikačním dostihu do cíle, závodníci musí skončit do pátého místa nebo do 20 sekund za vítězem, zkušený 

žokej Jaroslav Myška si změny pochvaluje. 

 

Já si myslím, že určitě bylo potřeba nějaký kritéria prostě udělat, protože opravdu tam dají koně jenom, že si 

seženou na startovovaný nějaký sponzorský dar a jdou si plnit sny a ty koně jsou schopnej tu kvalifikaci 

přeběhnout nebo zazávodit tak, aby se aktuálně dostal do nějakých soubojů tam, takže ty koně tam nemají co 

dělat, no. 

 

První ze čtyř kvalifikací odstartuje 20. května, velká pardubická pak začne tradičně druhou říjnovou neděli. 

 

Hezké odpoledne vám přeji, zdravím vás všechny. Tenhle týden pátráme u nás v seriálu Radiožurnálu po 

skvostech českých zoologických zahrad. A právě proto za chvíli zamíříme do Liberce, kde už přes 20 let 

úspěšně chovají vzácné, taky nečínské. Poslechněte si to, ještě jednou, hezké odpoledne. 

 

Liberecká zoologická zahrada chová vzácné takiny čínské úspěšně už přes 20 let. První pár tohoto zvířecího 

druhu přicestoval z Číny v roce 2002. Byl to premiérový přesun těchto sudokopytníků s dlouhou zlatou srstí a 

mohutnými zatočenými rohy mimo asijský kontinent. Od té doby se žádný další taky nevyvezl. Veškerá populace 

těchto zvířat, nejenom v evropských ZOO, jsou tedy potomky libereckého chovu. 

 

Tak my stojíme u výběhu zvířat, kterým se také říká taky zlatí. Pro barvu jejich dlouhé srsti, jsou pěkně ve 

výběhu, potichu si tady tak leží, někdo si tam uždibuje seno. 
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365 dní v roce tráví venku. 

 

Vysvětluje hlavní zoolog Luboš Melichar. 

 

Mláďata pobekávají, samice vydávají takový jako mručivý zvuk, dohromady to nějak zvlášť hlasitá zvířata nejsou. 

 

Taky ničínští, jsou zvláštní, zvířata, vypadají trošku jako kříženec horské kozy a velké ovce a odhadují, že na 

délku mohou mít kolem 2 m. Tyto sudokopytníky jste dovezli přímo z Číny, a to v srpnu 2002. 

 

Byl to pár z pekingské zoologické zahrady. Samec musel být na poslední chvíli vystřídán, protože ten, který byl 

určený do transportu, uhynul. Pekingská zoologická rychlost sháněla náhradu, kterou sehnala v zook sian. 

 

To byl první vývoz taky na čínského, mimo asijský. 

 

Kontinent, ano, taky poslední, protože z Číny se žádný takin nevyvezl. Od toho roku 2002, Čína dost změnila 

vývozní politiku. Minimálně, co se týče tohoto. 

 

Druhu. První mládě se narodilo po čtyřech letech a od té doby jsme přivítali na světě celkem 52 mláďat a 

všechna z nich byla transportována za účelem založení nebo posílení chovu do dalších zoologických zahrad. 

 

Doplňuje mluvčí zoologické zahrady Barbara Tesařová. Ta záplava taky po evropských zoologických zahradách, 

za ní jste zodpovědní? 

 

Vy rozhodně ano. Začínali jsme stee parkem Berlín s Chomutovem, s Drážďany. 

 

Taky. Čínský je mimo evropské zoologické zahrady k vidění i v ZOO v Číně, Indonésii, Japonsku a americkém 

San Diegu. Z Liberce Tomáš Mařas, Radiožurnál. 

 

Nové tratě pro cyklisty, Bike parky nebo další sportovní aktivity chystají pro návštěvníky horská střediska. Někde 

tu letní sezónu už dokonce zahájili, jinde se na to připravují o prodlouženížených květnových víkendech. O tom 

všem si více povíme v našem vysílání. 

 

Je to jenom pár týdnů, co jsme si na horách ještě užívali poslední sníh. Teď se ale horská střediska už připravují 

na letní sezónu a ladí poslední detaily letošních novinek, aby ji mohli o prodloužených květnových víkendech 

opravdu zahájit. My se o tom řekneme s redaktorkou Kristýnou Vašíčkovou, dobré odpoledne. 

 

Hezké odpoledne. 

 

Tak, Kristýno, co letos nás výletníky v českých horách čeká za novinky? 

 

Kristýna VAŠÍČKOVÁ, redaktorka  

Sport a turistika patří kromě odpočinku k těm nejrozšířenějším aktivitám, které lidé na horách chtějí dělat. Takže i 

od toho se odvíjejí ty novinky, třeba ski& Bike. Areál Špičák u Železné Rudy dokončuje další trati současného 

Bike parku a celkem 4 km nových tras pro cyklisty přibudou i ve středisku Dolní Morava, celkových 27 km 

biketrailů tam doplní i okolní areály, vysvětluje ředitel asociace horských středisek Libor knot. 

 

MLUVČÍ  

Tento region, jak kralický Sněžník, Dolní Morava, tak je tam dalších pět Bike parků, které dávají 130 km tratí 

všech stupňů. Celé to okolí. I polská strana mají 3D mapy, které ukazují, kudy jet, kde se dá nabít elektrokolo a 

podobné záležitosti. 
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Kristýna VAŠÍČKOVÁ, redaktorka  

Skiareál Monínec by chtěl letos otevřít kurty třeba na beachvolejbal, v Harrachově zase rozšiřují dětská hřiště. V 

Mariánských Lázních je nová naučná stezka a kromě toho všeho areály pracují taky na zázemí pro hosty, 

otevírají se nové restaurace, budují parkoviště třeba i s nabíjecími stojany pro. 

 

MLUVČÍ  

Elektroauta. Víme také, nakolik všechny tyhle investice, o kterých jsi mluvila, přijdou. 

 

Kristýna VAŠÍČKOVÁ, redaktorka  

Podle ředitele asociace Libora Knota to jsou náklady v řádu nižších milionů korun, ty investice z loňska, kdy 

areály za úpravy zaplatili podle odhadů přes čtvrt miliardy, jste prý letos. 

 

MLUVČÍ  

Nezopakují. Jakou vlastně očekávají sezónu. 

 

Kristýna VAŠÍČKOVÁ, redaktorka  

Trávit na horách více času mají prý lidé zájem dlouhodobě. Tvrdí to i prezidentka asociace horských středisek 

Kateřina Neumannová. 

 

MLUVČÍ  

Nejenom teda Češi, ale především Češi si cestu do hor nacházejí i v letní sezóně. A vlastně meziročně dochází 

k mírnému nárůstu návštěvnosti letních sezón v průměru o nějakých 3-5 procent. 

 

Kristýna VAŠÍČKOVÁ, redaktorka  

Podle průzkumu, který se letos v dubnu nechala asociace udělat společností Ipsos mezi víc než tisícovkou 

respondentů, chce od jara do podzimu na hory jet 46 % dotázaných, což je o šest procent víc než loni. 

 

MLUVČÍ  

Něco pro vás, kteří chcete trávit. Léto na horách, teď dala dohromady. Kristýna Vašíčková, díky za to a na 

slyšenou. 

 

Hezký den. 

 

Kateřina CAUSIDISOVÁ, moderátorka  

Politické strany a hnutí musí na pokutách za loňský rok v součtu zaplatit více než 1 600 000 Kč sankci jim 

vyměřil úřad pro dohled nad hospodařením politických stran a hnutí, největší pokutu dostalo hnutí ANO, 

konkrétně 60 000 Kč úřad pokuty nejčastěji uděloval za chyby ve volebních kampaních, anebo nepředložení 

výročních zpráv. Tu za rok 2022 neodevzdala asi třetina politických stran. Těsně za Česko. Polskou státní 

hranicí se začne letos stavět Val, který má zabránit pohledu na polský důl Turów a chránit tak ráz české krajiny. 

Po jednání s ministrem životního prostředí Petrem Hladíkem z KDU-ČSL to řekl hejtman Libereckého kraje 

Martin Půta ze starostů pro Liberecký kraj část peněz, které dostal kraj z Polska jako náhradu za škody 

způsobené těžbou, půjde podle Půty do úpravny vod. Hotely v Česku byly v březnu, kdy měla část dětí jarní 

prázdniny obsazené, skoro ze 60 %. Byl to lepší výsledek než loni, oproti předcovidovému roku 2019 to ale byl 

pokles o 12 procentních bodů. Ukazují to data společnosti smistr vel Research neznámý vandal posprejoval zeď 

severního křídla státního zámku. Opočno graffiti, má rozměry zhruba 150 na, na 70 cm. Událost už šetří 

policisté. Zámek je národní kulturní památkou, kastelán aktuálně shání firmu, která malbu odstraní. Národní 

památkový ústav se s vandalstvím na hradech a zámcích setkává opakovaně.Hokejový brankář Daniel vladař z 

Calgary se nepřipojí k přípravě reprezentace na mistrovství světa. Klub ho nepustil kvůli drobnému zdravotnímu 

problému. Světový šampionát v Tampere arize začne 12. května. 
 

 



11/39   © 2023 NEWTON Media | www.newtonmedia.eu |  

 

Odpoledne na Rádiu Z  
Rádio ZET | 25.04.2023 | Zpráva: 1 | Poslechovost pořadu: 0  

Beey,  

Pořad byl automaticky přepsán aplikací Beey (www.beey.io). 

 

MLUVČÍ  

Hezké odpoledne. Předsedové evropských parlamentů v závěrech konference v Praze podpořili Ukrajinu. Lidé v 

náročných profesích by mohli odcházet do důchodu až o pět let dříve. Restaurace a hospody na vesnicích v 

současnosti vytváří minimální zisk a bojí se změna sazeb DPH. Teploty v noci klesnou o pět až pod nulu, na 

horách může stále sněžit. 

 

Předsedové evropských parlamentů v závěrech konference v Praze podpořily Ukrajinu v boji proti ruské agresi a 

deklarovaly ochotu další humanitární i vojenské pomoci napadené zemi. Po jednání to řekl předseda Českého 

senátu Miloš Vystrčil. 

 

V závěrech předsedajícího země jednak podpořili Ukrajinu v boji protigresorovi z Ruské federace a jednoznačně 

deklarovali ochotu další podpory Ukrajiny jak v oblasti humanitární, tak v oblasti vojenské, tak v oblasti pomoci 

těm, co z Ukrajiny bohužel museli uprchnout. 

 

Lidé v náročných profesích by mohli odcházet do důchodu až o pět let dřív, a to bez krácení penzí. Dnes to řekl 

pro Blesk. Cz ministr práce a sociálních věcí Marian Jurečka. Ostatní by podle připraveného návrhu návrhu měli 

chodit do penze nejvýš tři roky před termínem, místo pěti let penze by se jim krátily víc než dosud, dřívější penze 

pro náročné profese mají být součástí reformních změn. Ty chce vláda představit zhruba v půlce 

května.Restaurace a hospody na vesnicích v současné době vytváří minimální zisk a podnikání prakticky nedává 

smysl už při současných sazbách DPH. Případné změny, o kterých uvažuje vláda, by situaci ještě zhoršily a 

vedly mimo jiné k rozvoji šedé ekonomiky. Na dnešním kulatém stole v poslaneckém sněmovně to řekl Luboš 

Kastner z asociace malých a středních podniků. 

 

Vymazalo by to ziskovost vesnických hospod ve městech od pěti do 20 000 obyvatel. Ten ekonomický model, 

přestal by dávat smysl, takže ta očekávání, že by stát vybral více DPH, by se nezrealizoval. 

 

Asociace navrhuje, aby se případné změny v DPH v gastronomii odložily. Zástupci oboru také upozornili na to, 

že v řadě obcí musí provoz podniků podporovat i obce, protože jinak se nevyplácí. Letošní návštěvnickou 

sezónu ve Valašském muzeu v přírodě v Rožnově pod Radhoštěm na Vsetínsku zahájí otevření nového objektu 

hájovny, půjde o první zpřístupněný objekt s expozicí ve vznikajícím areálu kolibiska, areál se buduje na loukách 

nad valašskou Dědinou, dokonče by měl být v roce 2027. Hájovna bude slavnostně otevřená 11. května, jak řekl 

ředitel muzea Jindřich Ondruš. 

 

Ten byt je bohatě vybavený. Uvidíme tam věci, s kterými jsme si pohrráli třeba kachlové kamna v každé 

místnosti, válečky na stěnách a kompletní vybavení toho bytu v další části bude kompletní kancelář revírníka, 

neboli Polesného. Z takový zajímavostí, jako je třeba starý telefon a trezor na zbraně a vlastně veškeré 

vybavení, které, ten revírník potřeba třeba pro měření stromů. Označování. 

 

Švédsko vyhostí pět ruských diplomatů. Řekl to švédský ministr zahraničí. To byas byl strojem. Veřejnoprávní 

televizi SVT o rozhodnutí už informoval ruského velvyslance. Jako důvod uvedl porušení vídeňské úmluvy o 

diplomatických stycích. 

 

Dobré odpoledne, přeji nerušený poslech, vítám vás, pokračuje úterní odpolední vysílání rádia z. Máme 25. 

dubna, no a já už se dívám a mluvit budeme za chvíli chvíli s ředitelem asociace horských středisek Liborem 
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knotem. Zhodnotíme zimní sezónu, otevřeme tu letní. No a přivítám také Jana zpratka, odborného pracovníka 

pražského planetáraia, popularizátora vesmíru a kosmonautiky. O čem bude řeč? Modul japonské firmy je 

připraven na přistání na Měsíci. Přeji vám všem nerušený poslech a dobrý den. A mimochodem teď 

vzlétámecisekan s. T. Mars. 

 

Dobré odpoledne, přeji vám všem dobrý den, nerušený poslech. No a my teď míříme za hostem a také tématem, 

které jsem avizovala hned v úvodu. Asociace horských středisek se totiž pilně připravuje na zahájení letní 

sezóny na českých horách. Jak vůbec taková příprava vypadá, jaká byla uplynulá se zimní sezóna, tak to 

zhodnotíme teď ve vysílání rádia ze s ředitelem asociace Liborem knotem, vítejte, dobré odpoledne, dobré 

odpoledne všem. Momentálně v jarním obdobíuje rozpačité nestálé počasí. Tak řekněte, jak to teď na českých 

horách vypadá. Je v tomhle období zájem o turistiku a vůbec objevování českých hor. 

 

Tak, jak jste naznačila, to počasí, opravdu aprílové, občas sněhová přeháňka, do toho sluníčko, takže teď je to 

opravdu takový ten odpočinek dubnový po zimní sezóně a my se připravujeme na zahájení té letní, která by 

měla začít o těch prvních prodloužených víkendech, květnu, to znamená prvního a osmého, ty sváteční víkendy 

otvírají první takové ty tradiční střediska velká, jako je třeba Lipno nebo Dolní Morava. Mnoho z nich zahajuje i 

víkendový provoz z těch dalších středisek a některá potom rozjedou potom dennodenní jaksi aktivity od června. 

Ale to zahájení v podstatě můžeme považovat, že začne příští týden. 

 

Učí se podle vás čeští turisté jezdit na dovolenou i v létě, anebo na horách není v letních měsících tak plno a 

prostě zkrátka Češi jedou raději někam do zahraničí, k moři. 

 

Já myslím, že se to stále zlepšuje. Jeden díl k tomu asi přispěl, bohužel teda covid pro hory bohudík, protože v 

tu dobu to ani jinam nešlo, tak to byl jaksi jeden aspekt, ale ten druhý je, že prostě, ať je situace, jaká je, tak 

možnost vyjet na dovolenou má stále více lidí. A objevovat české hory je velmi jaksi progresivní. Ukazuje se to, 

že mnoho lidí má zájem prostě se podívat ven do přírody, na čerstvý vzduch, takže ta návštěvnost letní se podle 

našich dlouhodobých sledování o nějakých 3-5 procentních bodů ročně zvyšuje. A my trošku neskromně tomu 

připisujeme i to, že vlastně ta nabídka atraktivit, které na horách jsou, a to, co je tam vlastně možné dělat, těch 

aktivit tak neustále přibývá. 

 

Na to bych ráda navázala. Jsou naše hory vlastně konkurenceschopné? 

 

Já myslím, že v létě určitě, v zimě je to samozřejmě boj, ale v létě je těch atrakcí tady tolik, že to skutečně ten, 

kdo o to má zájem, ani téměř využít nemůže. Třeba ten počet Bike parků, jak už teda myslím, pro sportovce, tak 

zejména pro ty běžné cyklisty, rodiče klidně s dětmi, tak je tady tolik stezek, že to by nám mohlo závidět lecjaké 

světoznámé středisko, takže myslím, že konkurenceschopné v letním období s tou nabídkou určitě jsou. 

 

Máte třeba nějaký plán určitě, jak nalákat více a více turistů. 

 

Tak ono samo o sobě je to období, jaro, léto, podzim, tak jsou z logiky věci tři roční období a přijíždí poměrně 

vysoký počet návštěvníků. Ta zima je prostě adekvátní tomu počtu té jedné čtvrtiny roku, byť je to tam 

samozřejmě ekonomicky jinak v té zimě, ale tohle to jaro, léto, podzim jsou významným obdobím a každé 

středisko se snaží v rámci tohohle dílu roku si jaksi utrhnout kus toho koláče, anebo respektive z druhé strany 

nabídnout těm lidem, kteří přijedou, co největší možnosti, takže třeba to, co se týče letošních novinek a tam, kam 

to směřuje v poslední době, abych navázal na tu vaši otázku, tak to určitě cyklotrasy pro všechny druhy úrovní 

dovednosti. 

 

Jak se podepsaly na té letošní sezóně, když bychom se teď měli ohlénat. Za tou uplynulou zimní sezónou drahé 

energie a inflace. 

 

Tak sezóna nám to ztížila počasím, protože ty výkyvy počasí byly enormní, zejména ta třítýdenní obleva v lednu 
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a pak ne úplně povedený závěr března, to byl jeden aspekt, který jaksi ekonomicky to bylo komplikací značnou, 

protože v podstatě některá střediska musela znovu, dvakrát úplně od začátku zasněžovat a druhý díl je v 

podstatě to, co jste naznačila, to znamená vstupy zejména energií, elektrická energie někde i čtyřnásobně 

dražší, než byla ještě před dvěma lety, takže to v rámci toho objemu je rozhodně poznat. A samozřejmě nahoru 

šly i ty ostatní věci v rámci inflace, ať už jsou to pohonné hmoty, nebo, dejme tomu, platy zaměstnanců a tak dál, 

čili na to bylo potřeba reagovat, to bylo nějaké to zvýšení cen skipasů, které jsme loni spočítali na úrovni někde 

mezi 10, 15 procenty, čili bylo to vlastně pod úrovní inflace, a to bylo to nezbytné, co je potřeba udělat. 

 

Předchozí sezóna se kvůli protiepidemickým opatřením prakticky neuskutečnila, v zimě o rok předtím skiareálům 

nepřálo počasí, kvůli koronaviru navíc museli provozovatelé sezónu předčasně ukončit. Tehdy myslím, že trvala 

jen 85 dní, přesto podařilo se generovat za to období nějaký zisk, který třeba může být investován do té další 

zimní sezóny. 

 

S velkými obtížemi. Ty investice samozřejmě musí být poplatné tomu, co se stalo, a to, co jste vyjmenovala, 

nebudou tak vysoké, jako kdyby to bylo, dejme tomu, před covidem. Určitě ale musí zůstat i na ty investice, 

protože jak v zimě do, dejme tomu, technického zasněžování nebo akumulačních nádrží pro vodu, na 

zasněžování, tak i v létě na rozvoj těch služeb musí zůstat, protože ta konkurenceschopnost samozřejmě 

nemůže usnout, a byť to období těžké a zdaleka jsme se ještě nedostali v cestovním ruchu na nějaká 

předcovidová čísla a výkonnost, tak je potřeba pracovat holt s tím, co je, nebrečet a zkusit z toho vybojovat, co 

se dá, i když, jak jsem říkal, ta zima byla velmi náročná. 

 

Říká ve vysílání rádia z, náš host, jímž byl ředitel asociace horských středisek Libor knot. Já vám děkuji pěkně a 

ať se letní sezóna vydaří, těšíme se na setkání v českých horách. 

 

Já se taky těším, děkuji za pozvání, na shledanou. 

 

A budeme pokračovat už za chvíli. Naopak opouštíme zemi a míříme do vesmíru, naším dalším hostem bude 

totiž Jan spratek, odborný pracovník pražského planetária a také popularizátor vesmíru a kosmonautiky. 

 

Dobrý den. Modul japonské firmy ispace je připraven na přistání na Měsíci, modul má na povrch přirozené 

družice země dosednout právě dnes pár minut před sedmou hodinou večerní. Pokud bude tahle mise úspěšná, 

tak se bude jednat o první soukromé přistání na Měsíci v historii. No a více už proberu ve vysílání rádia ze s 

popularizátorem vesmíru a kosmonautiky Janem spratkem. Po čase vás velmi ráda slyším, dobrý den, vítejte. 

 

Já vás také, dobrý. 

 

Den, řekněte. Jde podle vás opravdu o důležitý milník v rámci znovudobytí měsíce. 

 

Tak otevírá se nová kapitola, co si budeme povídat. Zatím na Měsíci přistáli pouze kosmické agentury, v 

minulosti samozřejmě i lidé. A otevírá se nová kapitola dobývání měsíce. Takže ano, řekl bych, že se jedná o 

jistým způsobem přelomový kin, který sice asi už nebude naprosto inspirativní pro další firmy, protože ty už tam 

dlouho, dlouho cílí. Teď je otázka, kdo bude tím prvním a všechno nasvědčuje tomu, že to bude teda společnost 

i Space, potom samozřejmě ostatní na to asi navážou a budou třeba i významněji využívat třeba těch zdrojů, 

těch informací, které se firma ispace do vína učí a podobně. 

 

Směřuje podle vás svět k tomu, že vlastně to létání na měsíc nebude v budoucnosti nic neobvyklého a vlastně 

třeba bude dostupné i pro lidi, kteří zrovna nejsou miliardáři. 

 

Tam to všechno vlastně směřuje, ono, když se podíváme na takové ty velké cíle těch miliardářů, ano, můžeme 

určitě jmenovat třeba Elona Muska nebo zkrátka kohokoliv, kdo tady tímto směrem zkrátka uvažuje. Tak všichni 

mají podobnou vizi a to, že zkrátka budeme jednoho dne ten meziplanetární druh, otázka, jestli to teda stihneme 
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do doby, než tady nějaký náš technologický rozvoj třeba i samotné zničí, že ano. To jsou takové ty velké 

otazníky, které v rámci civilizací vždycky existují, ale každopádně tam to směřuje. Určitě to ze začátku bude 

nějakou výsadou těch nejbohatších, výsadou kosmických agentur, které budou provádět, pardon, výzkum, no a 

potom se snad otevře cesta i běžným občanům, inženýrům, vědcům, kteří tam budou létat opravdu za poznáním 

a třeba i nějakou osvětou a budeme se bavit třeba i o tom, že budeme využívat tamních zdrojů třeba v podobě 

těžby nějakých nerostných surovin právě proto, aby se nám třeba tady na zemi taky žilo lépe, takže ano, otevírají 

se brány. 

 

Proč se vlastně ty soukromé firmy předhání v tom, kdo první usedne na měsíc? Jde o velkou prestiž a také o to, 

kdo z nich bude skutečně první nebo o něco víc, kdo začne třeba na Měsíci něco budovat a bude z toho velký 

byznys. 

 

Jednou věcí je samozřejmě prestiž, ona třeba i ta mise hactoir opravdu bude mít i významný marketingový 

přesah, protože třeba na tom samotném Landu jsou opravdu vygravírovaná loga firem, které nějakým způsobem 

přispěly a budou určitě používat tady tyto marketingové nástroje k tomu, aby prezentovaly to, že oni se do tohoto 

zapojili. Ale musíme brát hlavně na zřetel to, že ve spoustě ohledech je vesmír v tom technologickém ohledu 

opravdu certifikací technologií. To znamená, vy vlastně jako soukromá firma v tomto případě chcete ukázat 

dalším agenturám, dalším firmám i vaše technologie je schopna přečkat to nehostinné prostředí kosmu, že 

dokáže přistat na Měsíci, že dokáže komunikovat. A potom tady tyto certifikované technologie dokážete 

samozřejmě se zajímavou marží prodat, takže pokud se bavíme o tom, že dneska proběhne snad komerční 

přistání. Tak ten hlavní účel bude, aby byla potom potenciál pro další rozvoj té samotné firmy. 

 

Ten modul vyrazil na cestu už v prosinci minulého roku. Cesta mu tady trvala zhruba čtyři měsíce. Jak vlastně 

funguje takové pozorování modulu? Jeho cesty? Má v sobě zabudované kamery. 

 

Ano, on zrovna tento Lander má zatím blíže nespecifikovaný počet kamer. Takže tohle je jedna věc, které bude 

používat především právě pro ty dost marketingové účely, ale bavíme se především o rádiové komunikaci. To 

znamená, tady tenhle ten Lander, tady to sonda, můžeme říci, v době, když ještě letěla mezi planetárním, 

můžeme pomalu říci prostorem, tak komunikovala se zemí samozřejmě na rádiových vlnách. Záleží vždycky, na 

jaký frekvencích a podobně, no, a zkrátka třeba pro komunikaci s takovýmto lelandem, s takovýmto zařízením 

byla využita i právě evropská telekomunikační, vesmírná telekomunikační síť, to znamená, Evropa je tam 

významně zapojena, mimochodem je zapojena i třeba v kontextu právě motorů, který bude využívat tato 

statuson, naprosté přistání, to znamená, ta komunikace tam je, zpoždění je asi v rámci jenom jedné, dvou 

sekund, to znamená, tady v tomto kontextu to není jako Mars, ale zkrátka doufám, že proběhne úspěšně i za 

těch pár hodin. 

 

Pojďme teď k dalšímu tématu. Ještě zbývá čas. Co říkáte vlastně poslednímu pokusu? Elona Muska, jeho 

SpaceX? Někteří říkají, že ano. Byl to propadák. Raketa začala hořet, jiní podle toho, jak jsme vlastně pozorovali 

velín, včetně Elon Muska, říkají, že to je zase kousek dál k tomu, aby se to nakonec povedlo, že to byl vlastně 

začátek, že. I z něj mohou čerpat zásadní informace pro další vývoj této rakety. Největší. 

 

Jsem rád, že teda máme chvilku ještě čas, protože o vesmíru se dá bavit opravdu. 

 

Dlouho. Já vím, a hlavně s vámi, proto jsem říkal, že vás ráda slyším. 

 

Já si dovolím tady říct takový důležitý komentář tohoto pokusu. Tam je důležité si uvědomit, že SpaceX jako 

soukromá firma zvolila úplně jiný přístup v kontextu vývoje technologie. Většina kosmických agentur a takových 

těch zajetých společností používá tzv. Lineární metodu, to znamená, že zkrátka testují, testují, testují a pak 

jednoho dne se vydají tím zařízením třeba na startovací rampu. Samozřejmě to, co stojí ve finále nejvíc, tak je 

lidské úsilí, je lidský čas, lidská práce, to znamená, je to velmi drahý způsob potom, ale SpaceX je tady v tzv. 

Iterační metodě, to znamená, že něco udělám, vyzkouším, bouchne to, dobře, poučím se, opravím a zkusím to 
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znovu a takhle. Tak tedy iterujete ve finále. To velmi často bývá rychlejší způsob, jak opravdu zjistit to, co vám 

nefunguje a bývá to dokonce teda i levnější, i když to působí šíleně, že vám tam bouchne obrovitánská raketa. 

Tak ono to ve finále mohlo mít opravdu maximální prospěch. No, a teď právě otázka, jestli to byl teda úspěch, jak 

se to vezme. SpaceX se určitě poučilo, no a já jsem teda optimistou, a teda vím tím přesně, kde by teda SpaceX 

měla zamakat teda na konkrétních komponentech a úpravách třeba startovací rampy, aby ten následující start 

byl úspěšnější. 

 

Já vám mnohokrát děkuji. Říká ve vysílání rádia z odborný pracovník pražského planetária, popularizátor 

vesmíru a kosmonautiky u nás Jan spratek. Těšíme se moc na další komentář ve vysílání našeho rádia, díky. 

 

Taky díky, na shledanou. 

 

No a my budeme pokračovat dál. Já myslím, že už nezbývá moc času, kdy vám nabídneme další aktuální 

zpravodajství BBC v anglickém jazyce, krátký přehled z Londýna už za chvíli a po něm nabídne Ondřej Albrecht 

také krátký přehled zpráv z domova, nerušený poslech. I nadále. Tohle jsou irští U2 na rádiu z dobrý den. 
 

 

 

Letní sezónu na horách plánuje trávit 46 % Čechů  
ČRo Sever | 25.04.2023 | Zpráva: 5 | Poslechovost pořadu: 0  

Jana VERNER, moderátorka  

Letní sezónu na horách plánuje trávit 46 % Čechů. Ukazuje to průzkum společnosti Ipsos pro Asociaci horských 

středisek. Oproti minulému roku to je nárůst o šest procent. Průzkum provedla společnost Ipsos letos v dubnu a 

odpovídalo v něm přes 1000 lidí. 
 

 

 

Horská střediska postupně zahajují letní sezónu  
Frekvence 1 | 25.04.2023 | Zpráva: 3 | Poslechovost pořadu: 0  

Lucie ŠMÍDOVÁ, moderátorka  

Horská střediska postupně zahajují letní sezónu, na mnoha místech přivítají návštěvníky o prodloužených 

víkendech na začátku května. Na horách nejvíce investovali do nových tratí pro cyklisty. V létě budou v provozu 

také další atrakce, jako jsou stezky v korunách stromů, rozhledny, bobové dráhy, lanové parky nebo půjčovny 

kol. Na dovolenou do českých hor se letos chystá téměř polovina Čechů. Na tiskové konferenci to dnes oznámili 

z Asociace horských středisek. 
 

 

 

Byznys ČT24  
ČT 24 | 25.04.2023 | Zpráva: 5 | Sledovanost pořadu: 0  

Michaela NOVÁKOVÁ, moderátorka  

A vraťme se tedy zpátky k tématu. Navzdory množství novinek tuzemský vozový park dál stárne. Osobním 

autům na českých silnicích je v průměru 16 let, o dva roky víc než před 10 lety. Zároveň jde podle Svazu 

dovozců automobilů o třetí nejvyšší číslo v Evropě, jen o něco starší vozy pak jezdí v Řecku a Estonsku, naopak 

nejmladší vozový park mají v Lucembursku, Dánsku a Rakousku. Tam se ten průměr pohybuje zhruba o 7,5 do 

necelých devíti let. No a právě o stáří vozového parku teď budeme hovořit s Martinem Peleškou, předsedou 

výkonného výboru Svazu dovozců automobilů a ředitelem Toyota Central Europe Czech, dobrý večer. 

 

Martin PELEŠKA, ředitel, Toyota Central Europe – Czech  
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Hezký večer a děkuji za pozvání. 

 

Michaela NOVÁKOVÁ, moderátorka  

Pane Peleško. Ta základní otázka je jasná, proč je Česko třetí nejhorší v Evropě? Proč jezdí Češi třetími 

nejstaršími auty? 

 

Martin PELEŠKA, ředitel, Toyota Central Europe – Czech  

Ten obrázek je opravdu velice zvláštní, když vezmeme množství aut a množství moderních a elektrifikovaných 

aut, které se v Česku vyrábí oproti tomu, co jezdí u nás na silnicích, tak je ten obrázek opravdu velice smutný. 

Jednou z těch hlavních příčin, proč nám vozový park stárne, jak už jste uváděla, na 16 let v průměru, je 

samozřejmě dovoz velice starých a starších vozů a ten má výrazný vliv na pomalé osvěžování našeho vozového 

parku. Pokud už jsme uviděli nějaká čísla, tak bych třeba z téhle oblasti uvedl, že loni více než polovina všech 

dovezených vozů byla starší 10 let, a dokonce téměř 1/4 byla starší 15 let. 

 

Michaela NOVÁKOVÁ, moderátorka  

No, a je to tím, že český trh je, nadneseně řečeno, takovým odpadkovým košem pro ty staré vozy ojeté, anebo je 

to tím, že zkrátka Češi na ty nové nemají. 

 

Martin PELEŠKA, ředitel, Toyota Central Europe – Czech  

Já bych neřekl, že je odpadkovým košem. Je to otázka trendů, ta rychlost náběhu nízkoemisních vozů, ať už je 

to forma bateriových či různých hybridů, je v západní Evropě rychlejší a masivnější a dochází k přelivu z této 

oblasti aut do České republiky samozřejmě na druhou stranu i otázka schopnosti pořídit si ta nová auta versus 

stará, je důležitá, na druhou stranu bychom měli vzít v úvahu, že pokud je průměrný věk 16 let, tak se tady 

pohybují i auta, která jsou 25, 30 let stará, a to by určitě na silnicích tak moderního státu jako Česká republika 

nemělo být. 

 

Michaela NOVÁKOVÁ, moderátorka  

No a nebude se ta situace ještě zhoršovat. Teď narážím samozřejmě na to, že v roce 2035 by měla skončit 

výroba vozů ze spalovacími motory, diskutuje se teď o emisní normě Euro 7. Tak nebude se naopak ta situace 

opravdu zhoršovat. A to stáří toho vozového parku se bude prohlubovat. 

 

Martin PELEŠKA, ředitel, Toyota Central Europe – Czech  

Tak, jak tuhle otázku diskutujeme, ať už mezi výrobci, anebo, nebo i s členy vlády a politických stran v České 

republice, tak toto riziko opravdu hrozí. Nedávná diskuze o zavedení Euro 7, normy 7. Vyloženě nabádá k tomu, 

aby se ten stav ještě zhoršil a je to opravdu velkým paradoxem. Do budoucna existuje velká šance, že ten 

vozový park v České republice bude ještě stárnout. 

 

Michaela NOVÁKOVÁ, moderátorka  

No a teď otázka, na kterou asi nebude snadné odpovědět. Ale co s tím? Můžou s tím něco udělat automobilky, 

může s tím něco udělat. Vláda například, jak komunikovat s lidmi a přesvědčit je, aby nekupovali ta nejstarší 

ojetá auta. 

 

Martin PELEŠKA, ředitel, Toyota Central Europe – Czech  

Já si myslím, že je to otázka nějakého společného úsilí a nemusí to být vždy jenom o nějakých pobídkách 

finančních, anebo o, o dotacích, je to o osvětě, o podpoře nebo o propagaci a důležitosti snížení té emisní stopy 

a není to o tom, že všichni řidiči a majitelé těch starých aut, 15, šestnáctiletých, si musí koupit nová auta. My 

jsme už velice dávno a často diskutujeme o nějakém programu, který by byl dlouhodobý, měl dlouhodobý 

charakter a motivoval řidiče k tomu, aby z těch nejstarších přeskočili, dejme tomu, z těch pětadvacetiletých do 

patnáctiletých, patnáctiletých do desetiletých a postupně se ten vozový park tímto způsobem a obnovoval. 

Podobné programy existují v jiných státech Evropy. Myslíme si, že by měly být zavedeny v České republice. 
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Michaela NOVÁKOVÁ, moderátorka  

Říká Martin Peleška, předseda výkonného výboru Svazu dovozců automobilů a ředitel Toyota Central Europe 

Czech. Díky vám. 

 

Martin PELEŠKA, ředitel, Toyota Central Europe – Czech  

Děkuju za pozvání, hezký večer. 

 

Michaela NOVÁKOVÁ, moderátorka  

Českým exportérům se podle agentury CzechTrade podařilo zmírnit dopady posilující koruny. Většinou si v 

kupních smlouvách vyjednali výhodnější ceny nebo měli u banky zafixovaný měnový Kurz. Podle vývozců ale 

firmy čelí nebývalému tlaku. Koruna od loňského podzimu postupně posilovala vůči oběma hlavním světovým 

měnám, na nejsilnější úroveň za posledních 15 let dostala v půlce dubna, kdy se 1 EUR dalo koupit za 23 Kč a 

26 haléřů. 

 

Tomáš KOLÁŘ, ředitel, Linet  

Koruna posiluje velmi rychle nejenom vůči euru, ale také vůči dolaru a víceméně během šesti měsíců, a pokud 

fakturujeme v eurech, tak dostáváme o pět procent méně, než jsme dostávali před šesti měsíci, takže silná 

koruna je samozřejmě pro exportéry problém. Veškeré vztahy, které lze přesunout do eura, tak přesouváme do 

eura, materiál nakupujeme v eurech, smlouvy si uzavíráme v eurech i mezi českými firmami i od českých 

dodavatelů, ale samozřejmě pořád máme závazky, které musíme platit v korunách, především jsou to mzdy 

zaměstnancům, ty samozřejmě musíme platit v korunách, daně musíme platit v korunách, a to jsou pořád potom 

ty rozdíly, které nám v tom účetnictví zdražují vlastně lidskou práci a prodražují celkově ten náš produkt. 

 

Michaela NOVÁKOVÁ, moderátorka  

Blíží se dva prodloužené víkendy a horská střediska zahajují letní sezónu. Na hory se přitom od jara do podzimu 

chystá víc lidí než loni. Podle průzkumu Asociace horských středisek plánuje takovou dovolenou 46 % 

dotázaných, většina přitom počítá s vícedenním pobytem, nejčastěji právě o některém prodlouženém víkendu, 

stoupá ale zájem i o opakované kratší pobyty delší než jeden den. 

 

Libor KNOT, předseda Asociace horských středisek  

Ten apetit lidí, vyjet na čerstvý vzduch, udělat si nějaké volno, vyjet z práce ven, je pořád stejný a myslím si, že i 

v tom létě, kde není tak náročná ta činnost, dejme tomu, na peněženku, protože ty aktivity se dají zvolit podle 

jaksi možností té rodiny, třeba obyčejná turistika, takže ta návštěvnost bude, doufejme, vysoká. 

 

Michaela NOVÁKOVÁ, moderátorka  

Na letní sezónu je v Česku připraveno 44 000 km pěších tras nebo 40 000 km silničních cyklotras. Dnes se 

turistům otevřela hřebenovka v Českém Švýcarsku. 100. Kilometrová trasa provede návštěvníky od úpatí 

Krušných hor až k prvním vrcholkům těch Lužických. Částečně přitom kopíruje trasu, kudy kdysi vedla nejdelší a 

nejstarší turistická stezka v Evropě. Do Národního parku, který loni zasáhl požár, by měla přilákat turisty a 

představit jim i jeho méně známá místa. 

 

Milan DANDA, redaktor  

Hřebenovka Českým Švýcarskem začíná v Tiských stěnách, pokračuje přes děčínský Sněžník, Krásnou Lípu, 

Jedlovou a končí na Stožeckém sedle, turisté při ní nastoupají přes 2000 m. Klub českých turistů se touto trasou 

snaží navázat na tradici původní hřebeovky. Ta vedla od Aše až po Praděd. 

 

Michaela NOVÁKOVÁ, moderátorka  

No a na závěr ještě pohled do zahraničí. Provoz jedné z největších českých investic ve Spojených státech 

slavnostně spustili guvernér západní Virginie a vlivní američtí zákonodárci. Obchodní společnost českého 

miliardáře Karla Komárka zaplatila přes čtvrt miliardy dolarů za továrnu na metanol. Produkuje ho ze zemního 

plynu a slouží k výrobě plastů či pneumatik. Američtí senátoři mírnili obavy tamních obyvatel z případných 
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zdravotních rizik. 

 

Bohumil VOSTAL, zpravodaj ČT  

Český investor obrátil dlouholetý trend, do Ameriky navyklé na odchod těžkého průmyslu do zahraničí, přivezl 

vlastní továrnu na metanol. 

 

Jim JUSTICE, republikánský guvernér Západní Virginie  

Tito lidé utratili 250 milionů dolarů. Přivezli nám sem desítky a desítky pracovních míst. 

 

Bohumil VOSTAL, zpravodaj ČT  

Do Západní Virginie zamířil rozmontovaný závod až z Brazílie. I to způsobilo zpoždění několika let. 

 

Karel KOMÁREK, vlastník investičnej skupiny KKCG  

Museli jsme neustále posouvat konečné lhůty kvůli problémům při pandemii a kvůli následujícímu ekonomickému 

protivětru. 

 

Bohumil VOSTAL, zpravodaj ČT  

Obří česká investice v této části Západní Virginie, které s přezdívá chemické údolí, vyvolala už od počátku z 

pozornost. A taky rozruch. Nejdřív protestovaly desítky místních dělníků, stěžovaly si, že zakázku na stavbu 

dostali i pracovníci mimo stát Západní Virginie. Demonstrovat se vydala i Dona Willisová. Továrně z Brazílie 

nevěří. Říká, že za desítky let života s chemickým komplexem za zády už prošla padesátkou havárií. 

 

Donna WILLISOVÁ, místní aktivistka proti stavbě továrny  

Bojím se, že nás to oslepí. Rozumíte? Metanol, pokud ho vypustí v nejčistší formě, vás připraví o zrak. 

 

Bohumil VOSTAL, zpravodaj ČT  

Po desetiletí tu existuje napětí mezi vlastníky závodů a převážně černošskými usedlíky. Stěžují si na zvýšený 

počet případů rakoviny, leukémie a jiných nemocí, kvůli vypouštění zplodin. 

 

Donna WILLISOVÁ, místní aktivistka proti stavbě továrny  

Bojím se, že zemře další generace. Jako ta mé babičky, mého otce i mé. Že zničí další životy jen kvůli pár 

dolarům. 

 

Bohumil VOSTAL, zpravodaj ČT  

Obavy uklidňoval demokratický senátor Joe Manchin, který má sám české kořeny. 

 

Joe MANCHIN, demokratický senátor  

Všichni zaměstnanci dostali instrukce. Pokud něco půjde špatně, mají továrnu zavřít. A zajistit, že bezpečnost 

bude na prvním místě. 

 

Bohumil VOSTAL, zpravodaj ČT  

Továrnu chválil jako investici do fosilních paliv. Republikánští kritici mu přitom vyčítají, že jen díky jeho hlasu 

prezident Biden prosadil historický balík na podporu zelených technologií v USA. Bohuslav Vostal, Česká 

televize, Západní Virginie. 

 

Michaela NOVÁKOVÁ, moderátorka  

A to už je z dnešního Byznysu ČT24 vše. Další ekonomické zprávy přineseme už ve čtvrtek. Hezký večer. 
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Odpolední vysílání  
ČT 24 | 25.04.2023 | Zpráva: 1 | Sledovanost pořadu: 0  

Beey,  

Pořad byl automaticky přepsán aplikací Beey (www.beey.io). 

 

MLUVČÍ  

Z vás správní nebo ti, kteří ctí to, jak je toto povolání, jak má být vykonáváno, tak děláte ve svém každodenním 

životě, ale tak, abysme to i my, občané, všichni zvládali si ověřit tu informaci a nevěřili zdrojům, které jsou 

pochybné, a tudíž nespoléhali jenom na fact checking někoho jiného, ale abychom k tomu aktivně přistoupili. 

Dnes také zaznělo zcela jednoznačně, že v této oblasti aktivní i Evropská unie jako celek a její jednotlivé 

instituce a orgány, protože tady máme Digital Service, AC a další, které nám dávají do určité míry návod, ale je 

potřeba také implementovat tyto jednotlivé, jednotlivé směrnice a nařízení, takže z tohohle hlediska ta cesta tady 

už existuje i společně vydiskutovaná. My jsme také na to měli obrovský podíl v rámci našeho předsednictví, že 

se tak podařilo, ale je důležitá implementace, a to zejména právě u sociálních sítí, protože ty algoritmy mají v 

rukou oni, mají je v rukou natolik, že je samozřejmě z jejich strany, aby byly svolní, aby měli vůli je také 

ovlivňovat tak, abychom se opravdu mohli bavit o tom, že to prostředí je nejenom svobodné k vyjádření názoru a 

je tam možnost svobody projevu, ale zároveň také je obezřetné na to, co už je za hranou přijatelného šíření 

násilí, věcí, které už dnes dávno máme jako trestné ve svých zákonech a v tomto směru bych řekla, že je 

nesmírně důležitá i úloha nás, předsedů parlamentu a celých parlamentů, protože mnohdy, bohužel vidíme, že i 

politici zvolení do parlamentu se sami podílejí na šíření dezinformací, používají dezinformace jako nástroj svého 

politického boje. Takže bychom se mě vzájemně snažit o kultivaci toho, jakým způsobem vůbec i my sami s těmi 

informacemi nacházíme, zacházíme. A ta vaše první otázka, která směřovala tribunálu, tak dovolte mi ji také 

krátce zodpovědět, určitě už předám slovo. Já myslím, že někdy máme trochu pocit, že ty jednotlivé kroky mají jít 

jeden po druhým, až když se úspěšně zakončí ten předchozí, to znamená, až když bude dosaženo míru, to 

znamená vítězství Ukrajiny, pak teprve se můžeme bavit o mezinárodním tribunálu a odstíhat pachatele. Ale tak 

to podle mě vůbec není. Ta příprava těch kroků musí jít samo souběžně po kolejích, které jedou vedle sebe. 

Stejně tak jako už dnes dochází na mnoha územích Ukrajiny k obnově těch území a tedy i k tomu, že máme v 

posbírané svědectví a naše země je v tom velmi aktivní, v tom mezinárodním úsilí, které právě zejména získává 

ty důkazy pro to, aby pak mohlo být vůbec něco odstíháno, tak má jít souběžně s tím i příprava takovéhoto 

tribunálu. Česká republika, ale i další země Evropské unie a i ta rezoluce vyzývá k tomu, abychom v tom byli 

rychleji a aktivní, abychom právě připravili takovýto tribunál, protože čím delší je ten časový odstup od to, kdy ten 

zločin byl spáchán, ty menší, je šance, že pachatel bude potrestán, to je zcela logické. Takže je v našem zájmu, 

abychom podporovali Ukrajinu k samotnému vítězství Ukrajiny v této válce maximálními prostředky. Ostatně 

jsem ráda, že se do této rezoluce opravdu dostává i podpora toho, že chceme prostřednictvím zbraní a munice 

Ukrajině pomáhat, to je, myslím si, důležité zmínit znovu a stejně tak chceme spravedlnost pro Ukrajinu, což je 

neméně důležité, mít na paměti. Takže všechny ty věci musí běžet. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

My krátce po čtrnácté hodině pokračujeme zprávami. Hezké odpoledne. Americký prezident Joe Biden se bude 

příští rok ucházet o znovuzvolení. Kampaň oficiálně zahájil zprávou na sociálních sítích. Osmdesátiletý politik z 

demokratické strany chce podle svých slov dokončit rozdělanou práci. V listopadu 2024 se tak může opakovat 

poslední prezidentský souboj o republikánskou nominaci se totiž chce ucházet i exprezident Donald Trump. 

 

MLUVČÍ  

Každá generace má chvíle, kdy se musí postavit za demokracii, postavit se za základy svobody. Myslím, že toto 

je náš čas, proto se ucházím o znovuzvolení do úřadu prezidenta spojených. Pojďme tu práci dokončit. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

Kyjev dostal od Evropské unie další finanční pomoc, v přepočtu přes 35 miliard korun. Peníze půjdou podle 

komise mimo jiné na vyplácení mezd a důchodů nebo na udržení fungování nemocnic a škol. Ukrajinci letos od 
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unie získali v přepočtu 140 miliard korun. Celkem od začátku ruské invaze pak 1,5 bilionu korun. Kromě finanční 

a humanitární pomoci využil Kyjev peníze i na podporu.Pokuty za víc než 1,5 milionu korun loni rozdal politickým 

stranám úřad, který dohlíží na jejich hospodaření. Nejvyšší, šedesátitisícovou dostalo hnutí ANO, a to v 

souvislosti s volbami do Poslanecké sněmovny. Nejčastěji padaly postihy za nepředložení výroční zprávy. To 

nesplnila třetina stran a hnutí. Nebo právě za chyby ve volebních Kampa.Evropská unie spustila systém, který 

umožní společnostem členských států hromadně nakupovat zemní plyn ze zahraničí. Na svém twitterovém účtu 

o tom informovala předsedkyně Evropské komise Ursula von Der Leyenová. Unie tím chce zlepšit své postavení 

na světovém trhu s plynem, snížit ceny energií a zajistit si stabilnější data.Zdravotní stav někdejšího 

komunistického ministra vnitra Vratislava Vajnara je podle jeho advokátky tak zhoršený, že není schopný účasti 

na trestním řízení. Obvodní soud pro Prahu jedna hlavní líčení přesto ve vajnarově nepřítomnosti zahájil. 

Obžaloba ho viní ze zneužití pravomoci v souvislosti s třemi úmrtími a třemi zraněními. Na, československých 

hranicích v osmdesátých.Vracíme se teď k úvodní zprávě. Americký prezident Joe Biden definitivně potvrdil, že 

se bude v roce 2024 ucházet o znovuzvolení, naplno zahájil předvolební kampaň zveřejněním tříminutového 

klipu. A mým hostem teď bude Jakub dopěrala, politolog z fakulty sociálních věd Univerzity Karlovy, zdravím vás 

a přeju hezký den. 

 

MLUVČÍ  

Dobré odpoledne. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

Tak to, že americký prezident obhajuje post, to je běžná věc. Na druhou stranu Joe Bidenovi je 80 let, pokud by 

se stal prezidentem i v tom dalším období, tak by v Bílém domě končil ve věku 86 let, takže proto se na úvod 

ptám, jestli to oznámení je překvapivé nebo není. 

 

MLUVČÍ  

To oznámení. Samozřejmě vzhledem k tomu věku, jak jste tady říkala, ta čísla do jisté míry překvapivé je, na 

druhou stranu již několik měsíců se široce předpokládalo ve Spojených státech, že Joe Biden oznámí znovu 

svou kandidaturu, v posledních několika týdnech už o tom poměrně otevřeně mluvil, kdy sice oficiálně 

neoznámil, ale mnoha novinářům naznačoval, že tedy se chystá na svou kandidaturu. Ten věk je skutečně 

vysoký. Když si například vzpomeneme, že Ronald Reagan, který byl považovaný za ne úplně mladého 

prezidenta, když odcházel po osmi letech v Bílém domě, tak mu bylo 77 let. Teprve, což vlastně Joe Bidenovi už 

bylo před nějakou dobou, takže je to, z tohoto hlediska je to nezvyklé, nicméně ta kandidatura se očekávala. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

Joe Biden svoji kandidaturu oznámil. Videem, které ostatně diváci mají možnost, není vidět. Začíná to záběry z 

útoku Trumpových stoupenců na Kapitol kritizuje. V tom videu taky snahu o zákaz potratů, mluví o svobodě, o 

rovnosti. Dá se očekávat, že právě to tedy jsou témata, na kterých teď vzhledem k té náladě ve společnosti bude 

stavět a která mohou fungovat. 

 

MLUVČÍ  

Určitě to mohou být témata, která budou fungovat. Jedno z těch hlavních témat bude právě ten, to, co Joe Biden 

označuje jako extremismus Republikánské strany, jeho soupeřů, on v tom celém videu nikdy jménem nezmínil 

Donalda Trumpa, on se tam v několika záběrech objeví, nicméně nikdy nebyl vysloveně zmíněn. A to je tím, že 

vlastně není ještě jisté, že Donald Trump bude tím nominantem a Joe Biden se snaží označit celou 

republikánskou stranu jakožto extremistickou, proti které bude bojovat. Takže to je rozhodně ta jedna linka, po 

které pojede tu svoji kampaň. Téma potratů se určitě objeví velice silně a tím dalším bude určitě i ekonomika, 

kdy Joe Biden vlastně bude chtít argumentovat, že se podařilo za něj vlastně překonat tu ekonomickou krizi ještě 

z dob covidu, energetickou krizi atd. takže to budou nejspíše ty tři hlavní témata vlastně, na základě kterých 

bude ta kampaň postupně budována. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  
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Joe Biden se na začátku těšil značné oblibě, kterou ale podryla i jedna důležitá věc jeho éry, a sice stažení 

amerických jednotek z Afghánistánu, a to, že se vedení v Afghánistánu ihned chopil. Talibán. Je tohle něco, co 

tak nějak bude definovat tu jeho éru a co bude muset obhájit. 

 

MLUVČÍ  

S ohledem k současné politické situaci ve Spojených státech bych nepředpokládal, že zahraničněpolitická 

témata budou nějakým zásadnějším tématem. I třeba válka na Ukrajině není tak velkým tématem, jako to 

vnímáme my třeba v Evropě v případě Spojených států a vzhledem k tomu, s jakými jinými problémy se vlastně 

americká společnost potýká, tak to nepředpokládám. Na druhou stranu samozřejmě republikáni budou velmi 

aktivně využívat toto jako jeden z dokladů nekompetentnosti Joe Bidena, kdy oni samozřejmě argumentují, že on 

nezvládá ani domácí politiku, ale rozhodně ta situace v Afghánistánu bude také jedním z toho, na co hlavně 

republikáni budou upozorňovat, což se ostatně ukazuje i v tom, že ohledně toho probíhá vyšetřování ve 

Sněmovně reprezentantů, kterou momentálně republikáni vedou. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

Oblibu ztratil Joe Biden i právě u demokratů. To ta čísla ukazují, přesto vidíme takové kroky, jako že třeba 

demokraté upravili harmonogram primárek, tak je v tom znát snaha i přes pokles popularity podpořit Bidena 

všemi možnými prostředky. 

 

MLUVČÍ  

Ta změna harmonogramu primárek, tu bych přímo nespojoval s nějakou aktivní snahou pomoci Joe Bidenovi 

vlastně nějak zabránit konkurence, aby mu mohla nějak zásadně ohrozit jeho snahu o znovuzvolení. Na druhou 

stranu samozřejmě, pokud se prezident ve Spojených státech tradičně rozhodne kandidovat do druhého 

volebního období, tak je celkem běžné, že ta stranická mašinérie se aktivně snaží vlastně, ačkoliv to nahlas 

třeba neřekne několikrát, tak se snaží mu pomoci vlastně v té snaze o znovuzvolení a rozhodně se dá očekávat, 

dostane vlastně od té infrastruktury demokratické strany Joe Biden naprosto plnou podporu, ačkoliv třeba často 

prostě bývá ta politika taková, že veřejně to ta strana neřekne, nicméně prostě těmi kroky, které třeba podniká v 

zákulisí, tomu kandidátovi pomáhá. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

Amerika je v situaci, kde republikáni získali většinu ve Sněmovně reprezentantů. Co to může znamenat pro Joe 

Bidena? 

 

MLUVČÍ  

Může to znamenat samozřejmě značné komplikace. Teď první zásadní politický boj, který bude následovat, 

potom jeho oznámení kandidatury, vlastně bude právě jednání s republikánem ve sněmovně o americkém 

státním dluhu, kdy vlastně momentálně se blíží té tzv. Dluhové brzdě Spojené státy. A je nutné, aby kongres, 

včetně sněmovny právě schválil zvýšení toho dluhu, protože pokud by se tak nestalo, tak by. S velkou 

pravděpodobností se Amerika dostala do velké ekonomické krize. A tohle jednání právě teď probíhá a bude 

vlastně takovým prvním velkým testem, pokud se Joe Bidenovi podaří vlastně se s republikány dohodnout na 

nějakém pro demokraty výhodném řešení téhle situace, tak to rozhodně bude velká pomoc pro něj, nicméně 

samozřejmě republikáni mu v této chvíli nebudou chtít nechat nic zadarmo a dá se očekávat, že ta jednání, která 

budou probíhat až někdy do července, budou velice ostrá i mimo jiné díky té kandidatuře právě. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

Právě i v souvislosti s tím věkem je možná o to důležitější taky postava viceprezidentky Kamaly Harris. Už se 

oznámilo, že ona tedy též bude obhajovat, jak ona je vnímána ve Spojených státech? 

 

MLUVČÍ  

Pozice viceprezidenta ve Spojených státech je taková komplikovaná tím, že vlastně on vedle toho prezidenta 

není zas tak viditelný vlastně Kamala Harris od začátku Bidenova prezidentství, což se shoduje. Většina 
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komentátorů měla problém najít si nějaké svoje téma, na kterém by vlastně mohla nějak zásadně budovat svoji 

vlastní politickou image a obecně je hodnocena jako spíše jedna z méně výrazných viceprezidentů, pokud to 

srovnáváme s ostatními v dějinách Spojených států, takže její role určitě bude jakožto zásadní podpora Joe 

Bidena. Ona je silná například v hledání finančních zdrojů, třeba od donorů atd. takže v této roli se určitě bude 

realizovat a bude samozřejmě se aktivně účastnit té kampaně, ale její celková role bude rozhodně umenšená 

prostě vedle Joe Bidena a i pokud se mluví o nějakých potenciálních nástupcích třeba po dalších čtyřech letech, 

případně, tak její jméno bývá zmiňováno spíš až ta druhé kategorii. Dejme tomu. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

Mluvili jsme o tom, že Amerika se tedy zřejmě zopakuje ten duel z roku 2020, o čem to vypovídá, že tu není ani 

na jedné, ani na druhé straně, nikdo nový. 

 

MLUVČÍ  

Vypovídá o tom, že v případě Joe Bidena, pokud prostě se stávající prezident rozhodne kandidovat pro druhé 

volební období, tak skutečně po většinu dvacátého a dvacátého prvního století je prostě skoro Železným 

pravidlem, že ta strana prostě umožní tu druhou kandidaturu a že i ti potenciální protikandidáti se prostě 

nebudou snažit kandidovat proti němu a raději počkají ty čtyři roky do dalších voleb. V případě Republikánské 

strany to silně vypovídá o tom, jaká je struktura vlastně těch primárkových voličů, to je důležité, protože 

samozřejmě, abyste se stali kandidátem, musíte vyhrát primárky a ti voliči, kteří budou v primárkách volit na 

republikánské straně, prostě stále velmi pozitivně hodnotí Donalda Trumpa. Oni byli spokojeni s těmi čtyřmi roky, 

kdy Donald Trump byl prezidentem a momentálně je pro ně jednoznačným favoritem, protože u těch ostatních 

kandidátů vidí prostě nějaké problematické aspekty, nejsou pro ně dost charismatičtí. A Donald Trump je pořád 

tou figurou, která pro mnoho ostatních voličů je prostě absolutně nepřijatelná, ale velice dobře se mu daří 

udržovat si velmi silnou podporu u těch voličů, kteří jsou v primárkách nejdůležitější, což jsou ti ideologicky velmi 

vyhranění voliči. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

Jakub dopěrala, politolog z fakulty sociálních věd Univerzity Karlovy, díky za váš čas, mějte se hezky, na 

shledanou. 

 

MLUVČÍ  

Děkuji, na shledanou. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

Celostátní výbor hnutí STAN bude večer řešit výměny na postech ministrů. Dosavadní šéf rezortu školství 

Vladimír Baláž se rozhodl skončit ze zdravotních důvodů. Ve funkci ho má nahradit ministr pro evropské 

záležitosti Mikuláš Bek, jeho místo ve vládě pak zřejmě obsadí náměstek ministra zahraničí Martin Dvořák. 

 

Jan LACINA, místopředseda hnutí /STAN/  

Já počítám s tím, že navrhneme na ministra školství Mikuláše Bek, bývalého rektora Masarykovy univerzity a 

člověka, který s námi připravil tu programovou kapitolu školství a vzdělávání a že navrhneme na ministra pro 

evropské záležitosti Martina Dvořáka, prvního náměstka ministra zahraničí a předpokládám, že tenhle ten návrh 

projde, ale samozřejmě musíme to projednat a ten celostátní výbor je suverén, tak rozhodne tak, jak rozhodne. 

 

MLUVČÍ  

Takže dá se říct, že zkrátka čekáte, že ty nominace, které jsou teď známé, že najdou dostatek hlasů. 

 

Jan LACINA, místopředseda hnutí /STAN/  

Mě to, nominace Mikuláše Beka Martina Dvořáka připadá přirozená, rozumná a myslím, že na tom vznikne 

celkem jednoduchá shoda. 
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MLUVČÍ  

Takže oba můžou, myslíte? V těch funkcích potom uspět, jsou dostatečně kompetentní a podobně. 

 

Jan LACINA, místopředseda hnutí /STAN/  

Ono naskakovat do té vlády, když je rozběhnutá, není tak jednoduché. To bude mít o něco lehčí Mikuláš Bek, 

protože už v té vládě sedí a hlavně on psal tu programovou kapitolu školství vzděláváním pro stan a Martin 

Dvořák je zkušený diplomat a taky si myslím, že to je člověk, který do toho naskočí velmi snadno. Na vládě býval 

dost často za Jana Lipavského jako první náměstek, takže i on je vlastně v tom prostředí poměrně dost zkušený. 

Nemám obavu, že by to jeden z nich nezvládl. 

 

MLUVČÍ  

Tak to byla dobrá volba nebo je to dobrá. 

 

Jan LACINA, místopředseda hnutí /STAN/  

Volba, tak jestli to bude dobrá volba, to vidíme dneska večer po dvacáté hodině, ale já to určitě podpořím, mně 

se to zdá rozumné a logické. 

 

MLUVČÍ  

Ještě jenom drobnost, čekáte, že to jednání bude dlouhé nebo naopak vlastně k tomu, jak? To zatím slyšíme od 

řady členů, že s tím de facto souhlasíte. 

 

Jan LACINA, místopředseda hnutí /STAN/  

Já si myslím, že to jednání nebude trvat určitě víc než hodinu za hodinu, musíme být dohodnuti. Ta nabídka je 

dost jednoznačná, je rozumná, logická, tak si myslím, že se dohodneme snadno. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

Koaliční špičky řeší, jak zahojit státní pokladnu. Česko je totiž jednou z nejrychleji se zadlužujících zemí 

Evropské unie. Letošní schodek sice ministerstvo financí plánuje ve výši 295 miliard korun, podle expertů bude 

ale na konci roku výrazně vyšší. Jakými kroky státní hospodaření zlepšit, o tom odpoledne jednat lídři vládních 

stran. Místopředseda ODS Jan Skopeček na sněmovním semináři zopakoval, že by se chtěl vydat cestou úspor 

navyšovat příjmy v podobě růstu daní je až poslední možnost. 

 

Jan SKOPEČEK, místopředseda sněmovny /ODS/  

Teď se musíme zaměřit na velmi rychlé úspory. Já vidím největší potenciál v dotačních programech, koneckonců 

Nejvyšší kontrolní úřad ve své správě kritizuje jak objem dotačních prostředků, to, co se prostřednictvím dotací 

přerozděluje, tak jejich efektivnost, která v řadě případů je velmi nízká. 

 

Patrik NACHER, poslanec; místopředseda poslaneckého klubu /nestr. za ANO/  

Ta vláda na to jde úplně opačně, ona potřebuje vybrat více peněz, tak místo, aby se soustředila, aby vybírala 

více peněz. Už ze stávajících existujících daní. To zefektivnění toho výběru, boj proti daňovým únikům, tak ona 

zruší jeden z nástrojů k tomu vedoucí, to je třeba EET a nyní najednou hrozí právě gastrů restauracím a 

podobně, že jim zvýší DPH. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

Další ruský útok na civilní objekt rakety zasáhly muzeum ve východoukrajinském kupjansku. Pod troskami 

zemřely dva lidé, dalších 10 je zraněných. Podle Kyjeva přitom ruské jednotky přestaly v oblasti usilovat o 

postup. 

 

MLUVČÍ  

Záběry z centra kupjansku v Charkovské oblasti. Tamní muzeum měla zasáhnout ruská raketa S300. Úřady 

mluví nejméně o desítky zraněných osob, tři z nich museli lékaři hospitalizovat, další lidé jsou zřejmě zavelení 
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pod sutinami. 

 

Teroristická země dělá vše, aby nás kompletně zničila naši historii, naši kulturu, naše lidi. Zabíjí Ukrajince 

barbarskými způsoby. 

 

Podle ukrajinského vedení přitom Rusové měli přestat usilovat o postup na nejsevernějším výběžku fronty, tedy 

právě u měst kupiansk a Lyman. Podle britských zpravodajců se taky v dubnu snížili ruské ztráty na frontě. 

 

Ondřej NEKOLA, redaktor  

Ruský pokus o zimní ofenzívu nedosáhl svých cílů a síly se nyní soustředí na očekávané ukrajinské útočné 

operace. 

 

MLUVČÍ  

Ruské jednotky dál bojí u avdijivky a marjinky. Nejprudší boje se podle Kyjeva dál vedou o Bachmut na východě 

země, ačkoliv ukrajinská armáda nehlásí výrazný posun okupantů. Podle prezidenta Zelenského je k jejich 

zastavení potřeba přísun dalších zbraní i munice a vybízí západ k jejich dodání. Jen Řápek. Česká televize. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

Turistům se otevřela hřebenovka českým Švýcarskem. Stokilometrová trasa provede návštěvníky od úpatí 

Krušných hor až k prvním vrcholkům v Lužických horách, ukáže jim dominanty Národního parku, ale i turisty 

opomíjená místa. 

 

MLUVČÍ  

Hřebenovka českým Švýcarskem začíná ve skalním městě v Tisé, pokračuje přes děčínský Sněžník do Děčína, 

přes Hřensko až do Krásné Lípy, odtamtud potom přes jedlovou horu až na Stožecké sedlo. Celá trasa je 

rozdělena do šesti etap a turisté při ní nastoupají přes 2000 výškových metrů. Klub českých turistů se touto 

trasou snaží obnovit zašlou slávu bývalé hřebenovky, která vedla od Aše až po Praděd. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

Severočeští rybáři mají prvního profesionálního strážce. Bránit má nelegálnímu rybolovu, hlavně na vodní nádrži 

Nechranice a v pstruhových revírech řeky Ohře. Jde zároveň o prvního strážce na plný úvazek v Ústeckém kraji. 

 

Ivo BRÁNIŠ, redaktor  

Profesionální rybářskou stráží se tady na severu Čech stal Jiří herlice, který dodržování zákona o rybolovu už 

kontroloval jako dobrovolník. Profesionální stráž má zajistit četnější kontroly rybářů na největší severočeské 

vodní ploše, a to tady na přehradě Nechranice. Kontroly teď prováděla nebo doposud prováděla stráž složená z 

dobrovolníků, kteří tuto činnost vykonávali ve svém volném čase. Právě tady na přehradě často rybáři porušují 

zákon, ať už je to ponechání si více než povoleného množství ryb, užívání zakázaných nástrah anebo způsobů 

lovu. Sami rybáři přitom po zřízení profesionálního strážce volali na místě. Pak strážce může udělit pokutu do 

výše 10 000, anebo hříšníka poslat ke správnímu řízení, kde už je samozřejmě pokuta vyšší. Pokud se systém 

kontrol rybářů tady na Nechranicích osvědčí, rybářský svaz nevylučuje, že by profesionálních strážců najal víc. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

O plošném zákazu ohňostrojů a používání zábavní pyrotechniky rozhodnou zastupitelé Hradce Králové. 

Připravená vyhláška povoluje několik výjimek třeba pro novoroční oslavy nebo použití drobné zábavní 

pyrotechniky, jako jsou třeba prskavky. 

 

Vlastimil WEINER, redaktor  

Tady na hradeckém Velkém náměstí vítají každý nový rok tisíce lidí ohňostrojem na tradičním setkání. První den 

spolu akce zůstane zachovaná, i když o její podobě chtějí radní ještě debatovat, řekla primátorka Pavlína 

Springerová z hradeckého demokratického klubu. Jinak je vyhláška, kterou budou dnes odpoledne hradečtí 
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zastupitelé schvalovat, stručná jednou větou používání zábavní pyrotechniky na území statutárního města 

zakazuje, ale povoluje výjimky. Zákaz se nevztahuje na dny 31. prosince, a 1. ledna, dále na ohňostroje, které 

podléhají ohlašovací a povolovací povinnosti na úřadě. Na prskavky, konfety, dětské, dortové a obdobné 

fontány. Pokud jsou jako výrobky zařazené do nejnižších kategorií f jednaf dva, tedy pokud jde o zábavní 

pyrotechniku, která představuje velmi malé nebezpečí a má zanedbatelnou úroveň hluku, určená je pro použití 

na omezených plochách nebo uvnitř obytných budov. Podle primátorky Pavlíny springerové panovala mezi 

radními shoda napříč koalicí, kterou tvoří hradecký demokratický klub TOP 09, ODS, Piráti, změna pro Hradec a 

zelení. A rozvíjíme Hradec. Proto se dá přijetí vyhlášky očekávat i v zastupitelstvu. Bezmála stotisícový Hradec 

se tak zařadí k dalším městům, která zábavní pyrotechniku regulují, jako jsou třeba Praha, Kolín, Jablonec nebo 

Poděbrady. 

 

MLUVČÍ  

České hory se začínají postupně připravovat na letní sezónu. Do některých středisek mohou turisté zamířit už o 

prvních květnových víkendech. Na dovolenou do hor se podle asociace horských středisek chystá téměř 

polovina Čechů. Hlavní investice do letošní sezóny se dotkly hlavně cyklistických tratí. Načerpat síly ale budou 

moci turisté i v.Tu teď podrobněji s Liborem knotem, ředitelem asociace horských středisek České republiky, 

dobrý den. 

 

Dobré odpoledne. 

 

Tak, pane knote, jakou očekáváte tu letní letošní sezónu? Teď narážím na fakt, že včera například asociaci 

hotelů zveřejnila data, ze kterých vyplývá, že turisté se zcela nevrátili tak, jak jsme byli zvyklí je pozorovat. V 

roce 2019 a jejich návštěv. 

 

Tak máte pravdu, nebo asociace hotelů má pravdu v tom, že cestovní ruch ještě nedosahuje té výkonnosti. 

Předcovidové, to zcela určitě a myslím, že ta návštěvnost je jedna věc, ta může přijít třeba do roka, ale druhá 

věc je dostat se z těch ekonomických problémů, které ten covid způsobil. To bude trvat ještě pár let, takže to je 

prostě realita, se kterou se musí pracovat. 

 

No, a jak se horská střediska dostávají, pak se ekonomických problémů, které přinesl inflace, tedy zdražování 

energií, zdražování vstupů. Nakolik jste museli promítnout tyto vyšší náklady do cen pro vaše návštěvníky. 

 

Tak my jsme to počítali před zimní sezónou, kde na nějakém vzorku těch 35 největších areálů to dělalo mezi 10 

a 15 procenty ten nárůst cen skipasů, což v té době nebylo ani na úrovni inflace, takže bylo to něco, co přijít 

muselo, protože ty vstupy, zejména energie, šly několikanásobně nahoru a samozřejmě i další věci typu 

pohonné hmoty nebo pracovní síla, takže nárůst tam byl. Zima nebyla jednoduchá, byla zejména, co se týče 

výkyvů počasí, velmi náročná, ale poměrně velkým vypětím všech sil se podařilo ty sjezdové tratě a ty podmínky 

vydržet, udržet na velmi dobré úrovni a zejména jarní prázdniny, to znamená celý únor a začátek března, nám 

přál i počasím a tam ta návštěvnost byla, atakovala v podstatě ty předcovidová období, a to je dobrý signál i do 

budoucna. 

 

No, já spíš hovořím o tom, jestli jste byli nuceni něco zdražovat i před tou letní sezó. 

 

To se zatím uvidí. Tak, jak jste řekla, sezóna startuje teď v květnu těmi prvními prodlouženými víkendy prvního a 

8. května. Na těch tradičních místech, jako je, dejme tomu, Lipno nebo Dolní Morava, tam už to pojede ve 

značném rozsahu. Ty postupně další střediska z víkendového. Z víkendové nabídky se budou dostávat do jaksi 

celotýdenní. Tam si myslím, že ty ceny zůstávají velmi podobné, anebo když tak kopírují zhruba tu hranici těch 

10, 15 % té inflace zatím těžko říct, ale nechystá se nějakým způsobem dramatické zdražení, anebo něco, co by 

nebylo očekávatelné. 

 

A co pak očekáváte od svých návštěvníků. V kontextu toho, jak na ně dopadá ekonomická situace, jaké mají 
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domácnosti své možnosti, budou utrácet méně podle vás. 

 

Je to celospolečenský problém. Vidíme to i v obchodech s potravinami, i samozřejmě ve velkých městech, a 

tudíž logicky to uvidíme. Pravděpodobně i na horách, čili ten problém tady už je s námi nějakého půl, možná i 

celý rok, takže tomu se prostě budeme muset přizpůsobit. Já bych neřekl, že z těch indicií, které jsme měli v 

zimě, nějakým zásadnějším způsobem poklesla návštěvnost horských středisek, tam to bylo v tu zimu dáno 

něčím jiným, například počasím, podobně, ale jinak ten apetit lidí, vyjet na čerstvý vzduch, udělat si nějaké 

volno, vyjet z práce ven, je pořád stejný a myslím si, že i v tom létě, kde není tak náročná ta činnost, dejme 

tomu, na peněženku, protože ty aktivity se dají zvolit podle jaksi možností té rodiny, třeba obyčejná turistika, 

takže ta návštěvnost bude, doufejme, vysoká. 

 

Jak obecně se střediska vyrovnala právě se zdražováním, které dopadalo i na ně, už je situace stabilní. 

 

Dá se říct, že není, protože ty vstupy jsou pořád vysoké, tak jak před dvěma lety byla energie řádově za 2 Kč, 

teď je prostě za 68 a víc, takže to jsou takové násobky, že nelze tomu přizpůsobit, dejme tomu, cenotvorbu, že 

by se to prostě vykrylo tím, že prostě zdražíte ty služby, to určitě možné není, jsou s ohledem na konkur, 

konkurenceschopnost a na všechny ostatní vlivy, takže ta ekonomika těch jednotlivých provozovatelů dostává na 

frak, protože to, co si mohou dovolit jaksi zvednout tu cenu, tak o to víc jim rostou ty náklady, ale to si myslím, že 

není žádné velké specifikum horských středisek. To trápí všechny provozovatele v cestovním ruchu a nakonec i 

v jiných oblastech. Činnosti. 

 

O letní sezóně na českých horách hovořil Libor knot. Děkuji, hezký den. 

 

Děkuji za pozvání, na shledanou. 

 

Tereza ŘEZNÍČKOVÁ, moderátorka ČT  

ČT24. Já vám přeji hezké úterní odpoledne.Školy od mateřských po střední navštěvovalo v Česku na konci 

března 51 000 dětí. Ukrajinských uprchlíků. Tvoří tak bezmála tři procenta všech žáků. Oproti začátku školního 

roku se počet žáků z Ukrajiny zvýšil o necelou tisícovku, z toho většina přibyla v mateřských školách. Vzdělávací 

zařízení. Zaměstnávají momentálně taky 2000 Ukrajinců s dočasnou ochranou, což je oproti podzimu nárůst o 

čtvrtinu.Policie zahájila 73 trestních stíhání kvůli nepravdivým a štvavým textům na dezinformačních serverech. 

V senátu to řekl prezident sboru Martin Vondrášek. Policie podle něj zaznamenala v souvislosti s ruskou agresí 

na Ukrajině nárůst nenávistných projevů vůči Ukrajincům i schvalování ruských zločinů ve válkou zmítané 

zemi.Moneta Money Bank vyplatí akcionářům z loňského zisku dividendy přes čtyři miliardy korun, zbylých 600 

000 000 převede na účet nerozděleného zisku z předchozích let. Odsouhlasila to valná hromada. Před rokem 

vyplatila Moneta akcionářům o půl miliardy méně. Letošní dividenda bude ve výši 8 Kč na akcii. Jejich vyplacení 

banka chystá 
 

 

 

Odpoledne na Rádiu Z  
Rádio ZET | 25.04.2023 | Zpráva: 1 | Poslechovost pořadu: 0  

Beey,  

Pořad byl automaticky přepsán aplikací Beey (www.beey.io). 

 

MLUVČÍ  

Rádio z svět peněz politiky a společnosti. 

 

Přeje nerušený poslech a dobrý den. Jaroslav Bžoch, místopředseda zahraničního výboru. Ministři se stále 

neshodli, kde nakoupit další zbraně pro Ukrajinu. Libor knot, ředitel asociace horských středisek zahájení letní na 
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českých horách. Čím nás budou lákat provozovatelé. S Janem spratkem, odborným pracovníkem pražského 

planetária, budeme mluvit o tom, že na Měsíci má přistát modul hachu to r, japonské společnosti. V případě 

úspěchu se bude jednat o první přistání soukromé mise na Měsíci. No a už za chvíli. Prohlídka raže. Infocentra, 

prvního úseku metra d při příležitosti prvního výročí zahájení výstavby proberu s prvním náměstkem primátora 

pro dopravu za Pirátskou stranu Zdeňkem Hřibem. Tak to je jen opravdu letmý nástin toho, co nás může potkat. 

Pokud budete i nadále od téhle chvíle ladit vysílání rádia z, tak doufám, že se vás nalákala. No a k tomu všemu 

samozřejmě silá hudba. Dobré odpoledne. Nerušený poslech šest minut po třinácté začínáme. 

 

Posloucháte odpoledne na rádiu zet s Romanou Navarovou, rádio zet. Svět peněz, politiky. 

 

Ladíte vysílání rádia z. No a my teď půjdeme za prvním úvodním tématem, tak pojďme se podívat na to, že 

během dnešního dne tady byla prohlídka ražeb, prvního úseku plánovaného metra d, a to při příležitosti prvního 

výročí zahájení výstavby, kdy se poprvé metrem d projedeme, i na to se zeptáme s námi. Ve spojení náměstek 

primátora pro dopravu z Pirátské strany Zdeněk Hřib, dobré odpoledne. 

 

Dobré odpoledne. 

 

Nejprve, jak celá ta prohlídka proběhla, jde všechno podle plánu. 

 

Ano, tak podívali jsme se do jednotlivých míst, kde, odkud probíhá ražba metra d, to znamená toho úseku, který 

vede z Pankráce Do Olbrachtovy a plus tedy nějaké doprovodné, doprovodné tunely okolo sloužící třeba pro 

nějaké technické zázemí a podobně. Stavba jde podle plánu, to znamená, když jsem říkal při zahájení 

geologického průzkumu pro metro d, že Déčko dáme do dekády, tak to nadále platí skutečně podle stávajícího 

harmonogramu. Tak, jak to vychází, by se měli Pražané na konci roku 2029 svést novým metrem, které bude 

jezdit bez řidičů. 

 

Nedávno totiž, ptám se na to. Záměrně. Vyšly zprávy o tom, že se tendr na druhý úsek metra d protáhl. Tak i při 

tomhle všemu se dostojí tomu původnímu plánu, anebo pokud je nějaké zdržení, tak o jakém časovém úseku se 

bavíme? 

 

Momentálně zdržení není, pochopitelně, pokud by k nějakému došlo, může to být vdáno vlivem nějakých jako 

externích okolností a připomínám, že tady to pražské geologické podloží je velice, velice komplikované vlastně 

na stavbách, jako je třeba štvanická lávka nebo dvorecký most, kde dochází k zakládání pilířů v korytě řeky, tak 

tam narážíme na velice, velice problematickou geologii, která si často vyžádá prostě nějaký protažení 

harmonogramu, protože i když se tam udělají geologické průzkumy, tak potom vrtnete nějaký metr vedle 

geologicky někde úplně jinde a bohužel ta situace všude po Praze je dost podobná zatím, nicméně ta stavba 

pokračuje podle plánu. Máme vyražených už 1,6 km. Tunelů, to je přibližně polovina délky z toho, co se všechno 

musí vyrazit v tom prvním úseku. 

 

Pojďme vůbec i mimopražským posluchačům připomenout, odkud kam metro d povede, co a komu, jak změní 

život. 

 

Ano, tak v zásadě teď se staví tedy ten úsek Pankrác, Olbrachtova, to znamená ta přestupní stanice na 

Pankráci, kde se bude přestupovat na metro c. Bude tam i tunel, který mohou potom ty vozy metra přejet mezi 

metrem c a tou budoucí linkou d. Do budoucna se totiž plánuje, že ty vozy by měly být stejné, jinými slovy, 

plánujeme, že i na metru c se bude jezdit, vozit bez řidiče do budoucna. To znamená, to je teda úsek, který je 

momentálně teda ražený, potom dál se bude pokračovat dále do Nových Dvorů, to znamená ten úsek od 

olbrachtové dál nemocnice, Krč, nádraží, Krč atd. Postupně, dál by mělo metro vést až do Libuše a do Písnice a 

končit na depu Písnice, to je ten úsek od Pankráce na sever a potom by se mělo pokračovat také, pardon, na jih 

a také by se mělo pokračovat na sever, to tedy bude dokončeno později než v tom roce 29. Tam je to 

naplánované tak, že by metro mělo vést na Náměstí Míru a potom dál tak, aby došlo propojení s ostatními 
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linkami metra, které už nyní v Praze máme. 

 

Když jste zmínil ty autonomní dopravní systémy, tedy metro bez řidiči, o jakém časovém úseku v horizontu se 

bavíme. 

 

Tak my bychom rádi zavedli ten provoz vozu bez řidiče i na lince c. Vlastně ten plán je takový, že na lince c by 

se měly vyzkoušet ty vozy, které budou později nakoupeny i pro linku d. Možná by se tady někdo mohl zeptat, co 

se udělá s těmi vozy, které nyní jezdí na lince c. Pochopitelně jsou řízeny přímo řidiči a jsou poměrně nové, tak 

ty by se měly přesunout na linku b, kde nyní jezdí ty nejstarší soupravy a ty, co teď jezdí na lince b, tedy ty 

nejstarší, původně sovětské, tak ty by, těch se bude Praha nějakým potom způsobem zbavovat, například ty 

prodávat, ten, ta potřeba mít na metru c vozy bez řidiče. Dána tím, že my potřebujeme automatizovat ten provoz, 

a to proto, abysme mohli zkrátit intervaly ve špičce na metru c, protože tam už jsme se dostávali vlastně za 

hranice možné kapacity před covidem a je to prostě nejvytíženější linka metra. 

 

Možná také mnoho našich posluchačů napadla otázka, co bude nejen s těmi vozy, ale hlavně, co bude s těmi 

řidiči. 

 

No, tak je důležité asi zdůraznit, že metro bez řidičů ve skutečnosti neznamená, že metro by nikdo neřídil. Ono ti 

řidiči nebudou přímo v těch kabinách, ale pochopitelně bez nějaké lidské obsluhy se ten provoz metra 

pochopitelně neobejde. To znamená, ten důvod, proč se to dělá, není tak úplně kvůli tomu, že bysme chtěli 

ušetřit na řidičích, ale kvůli tomu, že pouze tímto způsobem je možné dosáhnout zkrácení intervalů toho metra, 

tam totiž musí dojít k výměně zabezpečení nebo zabezpečovače, který vlastně zařizuje to, aby na jeden úsek 

trati nevyjely dva vlaky najednou. Tohle to je potřeba upravit, modernizovat tak, aby ten provoz byl řízen, 

řekněme, s jemnější granularitou a díky tomu se zkrátí ty intervaly. 

 

Tak ještě se zeptám na jednu věc v krátkosti. Jen turistický průvodce Time out vyhodnotil pražskou dopravu jako 

druhý nejlepší systém městské hromadné dopravy na světě. Krátce komentář. 

 

Ano, tak tohle je určitě především zásluha vizitka práce zaměstnanců Dopravního podniku, který je zhruba 11 

000 a také pochopitelně pracovníků organizátora dopravy, což je příspěvková organizace, společnost Ropid, 

městská společnost, která má na starosti tu organizaci, takže já všem, kdo se na tom podíleli, určitě děkuji. To 

druhé místo. Tak před námi je Berlín. Já myslím, že nás tady čeká celá řada investičních akcí, která ještě zlepší 

komfort cestujících v MHD a dojde třeba i k zlepšení bezbariérového přístupu do například stanic metra. Takže 

myslím si. 

 

Že někam růst. 

 

Bysme mohli třeba i v budoucnu zasáhnou, byť teda Berlín je samozřejmě větší město. 

 

Náměstek primátora pro dopravu Zdeněk Hřib z Pirátské strany hostem ve vysílání rádia z, díky za rozhovor. 

 

Děkuji a na shledanou. 

 

Pokračujeme dál už za chvíli s dalším hostem, buďte u toho. 

 

Interview Martina Kováře. V jaké formě česká justice a jaké hlavní problémy by měla řešit? Zeptám se prezidenta 

Soudcovské unie Libora Vávry, interview Martina Kováře. Už dnes odpoledne na rádiu. 

 

Dobré odpoledne, vítám také dalšího hosta, je jím lékař Václav Trojan, dobrý den. 

 

Dobrý den vám i posluchačům. 
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Právě dnes totiž začala mezinárodní konference pod názvem konopí a věda. Vy se právě konopí, jeho účinkům 

věnujete dlouhodobě. Pojďme shrnout alespoň základně jeho přínosy pro lidské zdraví. 

 

Tak velmi, velmi základně, těch přínesů je celá řada, ale na úvod, že nesmíme zapomenout i na ty a troufám si 

říct negativní stánky, pokud něco nevíme, takže k tomu je rozhodně potřeba výzkum a díky tomuto dnešnímu 

setkání, tak se o těch i třeba negativních účincích dosbíráme vejce, ale abych nezačala hned tím špatným nebo 

tím negativním, jak jste řekla dnes, velmi rozšířená léčba bolesti. Asi hlavní téma, které zde také probíhá, ale je 

nejvíce rozpracováno a rozvinuto nejenom v nemocnici u svaté Anny, ve kterém pracuji, ale dnes konečně můžu 

říct, že i v mnoha dalších napříč Českou republikou. 

 

Řekněte další věc. Fakultní nemocnice u svaté Anny v Brně už před pár lety zahájila nejprve zkušební provoz 

vlastní experimentální pěstírny konopí. Jak je na tom tenhle zajímavý projekt v současnosti a co je vlastně cílem 

vašeho centra? 

 

Experimentální pěstírna funguje velmi dobře, funguje před chvílí tady dokonce proběhla práce testováním 

extaktu a i k mikrobiální aktivitou v podání kolegyně schmaissové. Mělo to velmi velký úspěch tato přednáška, 

nicméně, co bych chtěl podotknout, my jsme experimentální pěstírnu v letošním roce rozšířili o komerční licenci 

pro pěstování léčebného konopí, která byla vydaná Státním ústavem pro kontrolu léčiv a na základě této licence. 

Tak Šára, že konopí, které jsou pěstovány nebo začaly být pěstovány, tak věřím, že v druhé polovině tohoto 

roku, tak se objeví v našich lékárnách, budou k dispozici našim pacientům vůči diagnózám a vydáni samozřejmě 

na lékařský předpis.Takže toto asi je novum na virstírně. 

 

Můžete prozradit, na čem v něm momentálně tedy pracujete, co dalšího, jaké budou další plány. 

 

Tak rozhodně rozběhnout a rozšířit a samozřejmě stabilizovat tady tu komerční část. Pokud jde o experimenty, 

tak věnujeme se testování extraktu například v oblasti a můžu použít i termín plastické chirurgie, jednodušeji 

hojení ran, obecně hojení ran a účinku právě těchto extraktů získaných z našich rostlin. Konopí. 

 

Jak je toho vlastně s českými zákony, brání medicínskému využití konopí. 

 

Jedním slovem dne nebrání. 

 

Nedávno jste také provedli výzkum o tom, jaký vliv může mít užívání léčebného konopí na schopnost řídit vozidla 

v krátkosti. Pojďme shrnout nějaké poznatky. 

 

Ano, tato studie u nás byla realizovaná právě z podnětu pacientů a jednoduchou otázkou, kdy při dávkování a 

užívání konopí, léčebného konopí, které je předpisováno, tak mohou řídit, tak mohou ovládat motorová vozidla. 

A bylo to prováděno na pacientech, kteří dlouhodobě, což znamená být, jak půl roku, užívají léčebné konopí v 

dávkách, které jsou jim předepisovány a ty výsledky jsou velmi příznivé, protože tito naši pacienti tak dosahovali 

těch nulových hladin po 6-8 hodinách, což v krátkosti, v jednoduchosti znamená, že pokud večer užívají léčivo, 

tak ráno mohou bez problémů jet na nákup svým autem. A to asi nejdůležitější je. Na základě těchhle výsledků, 

tak byla přijata metodika česká lékařskou komorou a jak pracovat a jak vůbec se věnovat pacientům právě, 

kterým je předepisováno léčebné konopí? 

 

Poslední otázka, pane doktore, existuje nějaká zkušenost s používáním konopí u zvířat? Probíhají nějaké 

výzkumy, například. 

 

Určitě je to velmi široká otázka. Široký okruh, ať už z pohledu vůbec ovlivnění zdravý životní, zdravotního stavu 

těch zvířat, ale i z pohledu produkce živočišných produktů, protože v tomto okamžiku tak nemluvím jenom o 

kanabinoidech, ale i vůbec o spektru mastných kyselin, které se nachází v konopném semeni. Ale to si myslím, 
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že by bylo na další téma a další přednášku. 

 

Já jsem chtěla právě říct na další přednášku, pane doktore, my víme, že přesně ve 30, tedy půl za zhruba 4:5 

minut máte přednášku. Já vám chci ale poděkovat, že jste si udělal čas na posluchače. Rádia zet. Naším hostem 

byl lékař z Fakultní nemocnice u svaté Anny Václav Trojan, přeji vám, ať se vše daří. Pevné zdraví a děkuji vám. 

 

Já vám děkuji, mějte se hezky, na shledanou. 

 

No a my budeme pokračovat dál. My se podíváme na to, co nás dál čeká, tak například podíváme se i na to, co 

za 5,5 minut nabídneme v éteru rádia z jasná zpráva letíme do Londýna, nabídneme vám krátký přehled zpráv 

BBC v anglickém jazyce. No a nebude chybět vzápětí také přehled zpráv z domova, který přidá do éteru rádia z. 

Kolega Ondřej Albrecht nerušený poslech. Dobrý den. Je úterý, 25. dubna. 

 

Interview Martina Kováře. V jaké formě česká justice a jaké hlavní problémy by měla řešit? Zeptám se prezidenta 

Soudcovské unie Libora Vávry. Interview Martina Kováře už dnes odpoledne na rádi. 

 

Vyjednávání v Ostravě ani dnes nepřinesla konkrétní výsledek, stále se řeší obsazení rady a funkce primátora. 

Tak to bude téma, které vám nabídneme ve vysílání rádia z hned po zprávách nerušený poslech, dobrý den. 
 

 

 

Zima vydělává nejvíc, ale léto je pro horaly stále důležitější  
Metro | 26.04.2023 | Rubrika: Domov | Strana: 12 | Autor: PAVEL HRABICA | Vytištěno: 184 394 | Prodáno: 262 | Čtenost: 368 165  

Respondenti, které oslovila Asociace horských středisek, si myslí, že pro ně podnikatelé dělají stále víc.  

 

Pokud bychom spočítali ekonomiku čistě horských areálů, které mají hlavní sezonu v zimě a s lyžováním, zimní 

období jim přinese kolem sedmdesáti procent obratu. Na jaro až podzim potom připadá třicet procent.  

 

Eektrická mobilita myslí na cyklisty i na horách  

 

„Jestliže ale ekonomické výsledky vztáhnete na celý region, započítáte penziony, další turistické a sportovní 

atrakce, tak může zima představovat šedesát a léto čtyřicet procent, někde i naopak,“ říká Libor Knot, ředitel 

Asociace horských středisek (AHS). Turistika na horách bude u nás zřejmě ještě dlouhá desetiletí postavená na 

sněhu, ale letní období i tak bude stále nabývat na významu. „Provozovatelé areálů, stejně jako ostatní 

podnikatelé v turistice, se proto snaží hledat nová lákadla,“ říká Knot.  

Do letního období investovali podnikatelé, kteří provozují v Česku asi 150 zimních areálů, kolem 250 milionů 

korun. Přibývají především parky pro horská kola. I když většina turistů se po českých horách pohybuje stále na 

výhradně šlapacích bicyklech, hlavní střediska už pamatují na nejfrekventovanějších trasách i na elektrokola.  

Nové dobíjecí stanice pro tato kola najdete například na Lipně, v některých areálech v Beskydech a na dalších 

místech. Stále častěji se objevují dobíječky elektrokol například u horských restaurací a ostatních atrakcí.  

 

Předhoní zemědělce, ale i chemiky  

 

Turistický ruch zaměstnává více lidí než například zemědělství nebo chemický průmysl. Představuje proto pro 

zaměstnanost v Česku významné odvětví. „Letošní zimní období bylo co do počasí, a tedy i výdělků, dost 

nevyrovnané,“ konstatuje Kateřina Neumannová, která je prezidentkou AHS, ale současně provozuje na Šumavě 

penzion. Dobře ví, že i to, co je dlouhodobě oblíbené, nelze provozovat bez neustálého vylepšování.  

„Většina horských středisek už letní sezonu zahájila a lze doufat, že i letos se návštěvnost na horách v Čechách 

i na Moravě zase zvýší,“ předpokládá Neumannová. V posledních sezonách to bývalo o tři až pět procent ročně.  
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Obrat stoupá, ale... 150 Tolik miliard korun byl obrat horské turistiky v předcovidovém období. V porovnání s 

obdobím po covidu je nyní asi o 30 miliard korun nižší. 5 Až tolik dní chce být na horách v létě polovina těch, 

kteří tam budou trávit alespoň nějaký čas z dovolené. AHS ČR  

 

Češi v létě na horách Nejvíc si chceme odpočinout. Nevyhýbáme se ale ani fyzickému pohybu. * Polovina 

návštěvníků, kteří se v létě chystají na hory, chce odpočívat také aktivně. * Pěší turistika představuje 90 procent 

horských aktivit. * Elektrická cyklistika zaujímá asi sedm procent, tu běžnou chce letos provozovat v českých 

horách necelých padesát procent turistů. AHS ČR  

 

Foto autor: MAFRA  

Foto popis: Stezka v korunách  

Region vydání: Metro - Praha 
 

 

 

Zprávy  
Hitrádio Vysočina | 26.04.2023 | Zpráva: 1 | Poslechovost pořadu: 0  

Beey,  

Pořad byl automaticky přepsán aplikací Beey (www.beey.io). 

 

MLUVČÍ  

Pokročil. Bylo 17 hodin, jdeme na další zprávy s Markétou báťovou, vítám vás u nich. Vláda schválila dohodu 

Česka s USA o obranné spolupráci. Smlouva má usnadnit případný pobyt amerických vojáků v Česku. 

Dokument budou muset ještě po podpisu ministři obrany, schválit obě komory parlamentu a podepsat prezident. 

Podle Fialy je dohoda významná z hlediska bezpečnosti a strategii v nynějších neklidných časech. Horská 

střediska vstupují do letní sezóny. Do čeho letos investují nejvíce peněz, ví ředitel asociace horských středisek 

Libor knot. 

 

Nejvíc těch investic, tak, jak jsme zjišťovali, půjde do obnovy a rozšíření Bike parků, to znamená tratí pro 

cyklisty, a to jak pro profesionály, takové složitější tratě, tak i zejména pro rodiny s dětmi, kde se může jet i s 

malými. 

 

Ratolestmi. V letní sezóně budou v provozu i další atrakce, jako jsou stezky v korunách stromů, rozhledny, 

bobové dráhy nebo dětské a lanové parky. Tráva z podmáčených luk na Žďársku bude mít konečně využití. Po 

slisování na peletky se s ní bude topit ve škole. Dříve končila v kompostárnách, bioplynových stanicích nebo u 

výrobců pelet. Často se ale ukázalo, že to pro tyto účely není úplně vhodná surovina nebo ji tyto provozy nebyly 

schopné zpracovat v takovém množství. Bazén Evžena Rošického v Jihlavě hlásí mimořádné otevírací doby. 

Zavítat tam budou moci zájemci ve státní svátky prvního a 8. května, a to od 10 do 18 hodin. Rozšíří se také dny 

a hodiny pro veřejnost v sauně, která je součástí. 
 

 

 

Zprávy  
Frekvence 1 | 26.04.2023 | Zpráva: 1 | Poslechovost pořadu: 0  

Beey,  

Pořad byl automaticky přepsán aplikací Beey (www.beey.io). 

 

Lucie ŠMÍDOVÁ, moderátorka  

Prezident Pavel míří na Liberecko. Dozorčí rada pošty projednala postup prodeje sídla v Jindřišské. Bouralo se 
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na D5 u Plzně.Prezident Petr Pavel s manželkou Evou dnes přijede do Libereckého kraje. Jde o první návštěvu 

českého prezidenta v tomto kraji po téměř šesti letech. Naposledy tu byl Pavlův předchůdce Miloš Zeman v 

květnu 2017. Pavel návštěvu zahájí v Novém Městě pod Smrkem na Liberecku. Další část programu bude v 

Liberci, kde prezidenta čeká návštěva krajského úřadu, kasáren, chemiků nebo také nemocnice. Večer se v 

Lidových sadech setká s veřejností. Horská střediska postupně startují letní sezónu, na mnoha místech přivítají 

návštěvníky už o prodlouženém víkendu. Frekvenci 1 to řekl ředitel asociace horských středisek Libor knot. 

 

MLUVČÍ  

Takže třeba Lipno nebo Dolní Morava už v těchto dnech startují naplno, postupně se k nim přidávají i další 

známá letní místa, jako je Špindlerův Mlýn nebo skiresor Černá Hora pec, které jedou o víkendech a ten provoz 

se plně rozjede, dejme tomu, v průběhu června. Celkově se v Česku jedná o desítky horských středisek. My 

doufáme, že i letos návštěvnost zvýší tak, jak nám to predikují dotazníky. 

 

Lucie ŠMÍDOVÁ, moderátorka  

V zimních měsících na českých horách funguje 150 větších horských středisek, téměř polovina z nich má i letní 

provoz. Dozorčí rada České pošty projednala budoucnost svého sídla v pražské Jindřišské ulici a umožní 

jednání o prodeji budovy. Podle serveru seznam zprávy dozorčí rada schválila postup prodeje, ale ne samotný 

prodej, který by muselo posvětit ministerstvo vnitra. Sídlo v centru metropole plánuje pošta prodat kvůli svému 

špatnému hospodaření. Léčení u kartářky přišlo ženu z Královéhradecka na pořádnou sumu peněz. Vedle 

nemoci teď musí řešit dluhy. 

 

MLUVČÍ  

Nemocná šestatřicetiletá žena zaplatila domnělé kartářce víc než milion korun, přišla o úspory, zadlužila se u 

známých i u banky, ale uzdravení se nedočkala. Podvodnici stačilo pouštět hrůzu tím, že varovala před 

přerušením terapie, protože by to přivodilo neštěstí nemocné i její rodině. Policie zjistila, že údajnou kartářkou je 

recidivistka, která už za podobný podvod vyfasoval v minulosti tři roky vězení. Oldřich Tamáš, Frekvence 1. 

 

Lucie ŠMÍDOVÁ, moderátorka  

Singapur. Popravil šestačtyřicetiletého muže kvůli kilogramu marihuany, muže oběsili za pašování konopí 

navzdory výzvám ze zahraničí, aby popravu zvážili a zrušili trest smrti. Singapur má velmi přísné protidrogové 

zákony. Bývalého brankáře české reprezentace Petra Čecha jmenovali do fotbalové rady UEFA, nově vzniklém 

poradním orgánu, bude vedle něj působit dalších 23 bývalých hvězdných hráčů nebo trenérů. Rada bude 

například diskutovat o pravidlech sudích nebo chování hráčů. 
 

 

 

Zhruba polovina Čechů plánuje v létě pobyt na našich horách URL  
iportal24.cz | 26.04.2023  

Horská střediska postupně otevírají letní sezónu. Provozovatelé připravují velmi širokou nabídku aktivit, včetně 

využití lanových drah. I letos se objeví na horách novinky, zejména pro cyklisty. Zájem o české hory je ještě o 

něco vyšší než v loňské letní sezóně. Klesá zájem o jednodenní výlety a návštěvníci stále více počítají s 

vícedenními pobyty a využíváním dalších služeb a aktivit, jejichž rozvoj v uplynulých 10 letech na českých letních 

horách hodnotí velmi kladně. 

 

Letní provoz horských středisek se na mnoha místech spouští o prodloužených víkendech na začátku května. 

Návštěvníci mohou využít lanových drah k horské turistice nebo cyklistice. Skiareály nabízí další volnočasové 

aktivity vhodné do letního počasí a v tamních půjčovnách si lze zapůjčit horská kola a elektrokola nebo terénní 

koloběžky. Od 2. května také portál holidayinfo.cz spouští letní provoz, kde lze najít veškeré informace o 

horských střediscích včetně záběrů z webkamer.  

Velká nabídka letních aktivit se letos dál rozšíří  

https://www.iportal24.cz/featured/zhruba-polovina-cechu-planuje-v-lete-pobyt-na-nasich-horach/
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»Loňské rekordní investice do novinek ve výši přes 250 mil. Kč se sice letos nezopakují, ale přesto k již tak velmi 

rozsáhlé nabídce atraktivit přibydou nové. Jednat se bude zejména o rozšíření nebo budování nových trailů pro 

cyklisty, o které je mezi návštěvníky stále větší zájem. Investice také směřují do nových gastro provozoven, 

dovybavení půjčoven nebo do zlepšení kvality zázemí včetně například nabídky stání s elektrickými přípojkami,« 

říká ředitel Asociace horských středisek ČR (AHS) Libor Knot  

Nejvýraznějšími investicemi jsou právě nové tratě pro cyklisty, a to jak náročné pro sjezdové profesionály, tak i 

rekreační pro rodiny s dětmi. Například na Špičáku u Železné Rudy kromě další tratě bikeparku otevřou v květnu 

i novou restauraci. Na Dolní Moravě oslaví první výročí fungování visutého mostu Sky Bridge 721 a k tomu 

otevřou téměř čtyř kilometry nových tratí pro sportovce i rodiny. Od letní sezóny 2023 budou všechny zdejší tratě 

součástí Bike regionu Králický Sněžník, který prostřednictvím páteřní magistrály propojí šest bike parků na české 

i polské straně horského masivu. Pro nadšence do jízdy v terénu se tak propojí téměř 130 km tratí všech stupňů 

náročnosti. K rozvoji trailových tratí pro cyklisty dojde i na Lipně, v Deštném v Orlických horách, Kraličáku nebo 

Vítkovicích v Krkonoších. Investovat se bude i na dalších místech – na Monínci vybudují beach kurty a nové 

atrakce v Aktivity parku, v Harrachově dovybaví dětská hřiště, v Mariánských Lázních vznikne naučná stezka, 

apod.  

Kromě zmíněných novinek bude fungovat mnoho již tradičních atrakcí pro celé rodiny, jako jsou stezky v 

korunách stromů, rozhledny, bobové dráhy, dětské a lanové parky, půjčovny koloběžek, kol, elektrokol apod. 

Nesmíme přitom zapomínat na letní provoz lanových drah, které nabízí spojení mezi jednotlivými aktivitami a 

často jsou součástí regionálních balíčků služeb.  

Ve většině horských středisek se navíc v průběhu léta konají různé akce, které návštěvníkům zatraktivní jejich 

pobyt. Jsou to například kulturní nebo sportovní festivaly, sjezdové i vytrvalostní závody Českého poháru 

horských kol, vodácké soutěže na divoké vodě nebo jízdy Dračích lodí. Ale pořádají se i různé výstavy či 

hudební vystoupení, fungují letní kina.  

Zájem Čechů o domácí hory v létě mírně roste, oceňují rozvoj nabídky služeb a aktivit  

Hory letos lákají Čechy na tuzemskou dovolenou dokonce o něco více než loni. Podle průzkumu, který byl pro 

AHS realizován v období 6. – 12. 4. prostřednictvím aplikace Instant Research agentury Ipsos na 

reprezentativním vzorku 1050 osob ve věku 18-65 let, se od jara do podzimu na domácí hory chystá 46 % 

dotázaných (o 6 % více než loni). Naopak ubylo těch, kteří zatím návštěvu hor jen zvažují nebo na hory v letní 

sezóně vůbec jet nechtějí. Většina rozhodnutých plánuje vícedenní pobyt, nejčastěji na prodloužený víkend (47 

%), vzrostl i zájem o opakované kratší pobyty delší než den (21 %).  

» S tabilní pětina návštěvníků se i letos chystá do českých hor na týdenní a delší pobyt, naopak klesl počet těch, 

kteří chtějí do hor přijíždět jen na jednodenní výlety. To potvrzuje, že kromě samotného pobytu v přírodě 

návštěvníci v horských střediscích stále více počítají s širokou nabídkou služeb, kterou mohou využívat po více 

dní. Většina respondentů zároveň uvedla, že nabídka aktivit a zážitků na českých horách se za uplynulých 10 let 

velmi rozvinula – 58 % respondentů udělilo na 9bodové škále nadprůměrná hodnocení 6-9 bodů,« říká 

prezidentka AHS Kateřina Neumannová  

Kromě odpočinku se podle průzkumu nadále drží na prvních příčkách preferovaných aktivit návštěvníků na 

domácích horách zájem o aktivní dovolenou se sportem a také wellness. V preferencích konkrétních sportů na 

českých horách vede turistika (90 %) následovaná cyklistikou (45 %).  

»Hory se nabízejí jako ideální místo pro trávení volného času, a to nejen proto, že v letošní sezóně je u nás 

připraveno víc než 91 tisíc km značených tras. Z toho je pěším určeno víc než 44 tisíc km a 40 tisíc km si mohou 

užít silniční cyklisté. Dále je v ČR, která má vůbec nejlepší turistický systém na světě, také 3 860 km pásových 

terénních cyklotras, 557 km lyžařských běžeckých tras, 2800 km jezdeckých stezek (hipostezky) a 149 km 

vozíčkářských tras. Tipy na to, kam konkrétně se vydat, jsou k dispozici na našem portále Kudy z nudy. Mimo 

jiné tam najdete detailní informace týkající se Česka pěšky Česka na kole a aktivního Česka jako takového. A 

samozřejmě nechybí ani turistické cíle na horách nebo očekávané novinky sezóny 2023 ,« říká ředitel České 

centrály cestovního ruchu – CzechTourism Jan Herget  

Z posledního průzkumu České centrály cestovního ruchu – CzechTourism mimo jiné vyplynulo, že 58 % Čechů 

chce jarní dovolenou strávit právě v ČR. Hodlají na ní strávit jeden týden a za osobu utratit v průměru 6148 Kč.  

(zmk)  

FOTO – dolnimorava.cz, GRAFIKA – CzechTourism  
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Ranní vysílání  
ČT 24 | 26.04.2023 | Zpráva: 1 | Sledovanost pořadu: 0  

Beey,  

Pořad byl automaticky přepsán aplikací Beey (www.beey.io). 

 

MLUVČÍ  

Dobré ráno také se sportem. Hokejistům Caroliny s Martinem Nečasem v sestavě nevyšlo páté utkání prvního 

kola play off NHL proti hráčům New Yorku Islanders, ti tak prodloužili sérii minimálně do šestého zápasu 

Islanders, vstřelili první gól utkání v polovině první třetiny a v zápase poté ani na chvíli neprohrávali. Nečas si 

zapsal negativní účast na ledě dvou obdržených branek. Islanders zvítězili 32. Hurricanes tak nyní vedou sérii 

stejným poměrem. Čeští hokejisté prohráli na mistrovství světa hráčů do 18 let s Kanadou 38. Základní skupinu 

zakončili s bilancí jedné výhry a tří porážek a obsadili čtvrté místo. Ve čtvrtečním čtvrtfinále se tak utkají s týmem 

USA. 

 

Čeští hokejisté do 18 let v první třetině nepřekonali kanadského gólmana ani z jedné z několika šancí a pak 

schytali dva údery během necelé půl minuty od Barrowa a Wooda, ten ve zbytku zápasu dovršil hattrick. Na góly 

šaleho a Felcmana dokázali Javorové listy vždy hned zareagovat a v utkání mistrovství světa dominovali. Česko 

prohrálo 38 ve skupině a obsadilo čtvrté místo a čtvrtfinále bude hrát se Spojenými státy, které suverénně vyhráli 

svou skupinu. 

 

B. 

 

První finále extraligy volejbalistek vyhrály hráčky Králova pole. Pro úvodní bitvu o Brno byla rozhodující 

koncovka druhé sady, ve které měly hostující šelmy čtyři setboly, ale královpolanky sérii šesti míčů urvali set pro 

sebe dramaticky, duel pak vyhrály 32 na sety a v sérii na tři vítězná utkání se ujali vedení 10 na zápasy. 

 

Fotbalisté Slavie ve dvacátém devátém kole první ligy zvítězili v Ostravě 20 a upevnili si vedoucí příčku utkání, 

rozhodl střídající Matěj Jurásek dvěma góly v osmdesáté první a osmdesáté třetí minutě. 

 

Ostrava přivítala pražskou Slavii, která dlouho protahovala své jarní trápení, navíc mohla inkasovat. Cadua ale 

vychytal Kolář, který následně jen sledoval, jak Jiří Fleischmann míří do břevna. Sešívané spasil střídající Matěj 

Jurásek, nejprve zůstal po rohovém kopu, za fajeri se sám na malém vápně, dvě minuty poté se prosadil po 

individuální akci střelou k tyči. Slavia Praha uhájila první místo, když porazila Baník Ostrava 20. 

 

Pardubice hostily Slovácko a mohly jít do vedení. Jenže černého hlavička, branku je o kousek minul 0. To na 

druhé straně trávníkovu ránu nica vyrazil jenom před sebe a Petr reeinberg zařídil Slovácku poločasové vedení. 

Ve druhé půli o něj ale hosté přišli, když nejprve brankáře Nguyena překonal Dominik Janošek a vzápětí se do 

vlastní branky po lehké černého teči trefil i petrReinberg. Východočeši pak své vítězství stvrdili krásnou akcí, 

Bartoš Pikul skóre uzavřel. Pardubice vyhrály tři. 

 

Ondřej TOPINKA, moderátor  

V šest hodin a 12 minut vám ještě jednou s Pavlem přejeme dobré ráno, za chvíli už se podrobně zaměříme na 

počasí, s pravidelnou předpovědí totiž dorazí meteorolog Pavel Borovička. No a bude nás třeba zajímat, zda se 
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naplnily předpoklady o ranních mrazech. 

 

MLUVČÍ  

Přidáme taky jedno zdravotnické téma, konkrétně se zaměříme na nové možnosti v léčbě onkologických 

onemocnění. Vědci z Česka a Finska teď totiž společně pracují na tzv. Aktivaci zabijáckých buněk. Tak co 

přesně to znamená? Probereme to po půl sedmé. 

 

Ondřej TOPINKA, moderátor  

No a v závěru první hodiny dnešního studia šest nás bude zajímat, jak se horská střediska připravují na 

nadcházející letní sezónu, na jaké nové atrakce se můžeme těšit a jak to bude s cenami za služby, ubytování 

nebo stravování, na to se zeptáme šéfa asociace horských středisek Libora Knota. 

 

MLUVČÍ  

Teď ale ještě míříme za oceán. Zaměříme se na personální zemětřesení v amerických televizích Fox News 

překvapivě opouštějí nejpopulárnější moderátor tak karlson. No a další významný odchod oznámila i stanice 

CNN. Ta se loučí s moderátorem Donem lemonem. Kvůli jeho nekorektnímu přístupu k ženám. 

 

Tomáš ŠPONAR, redaktor  

Odchod. Hlavní tváře nejsledovanějších zpravodajských relací ve Spojených státech mnozí označují konec takra 

karlsona za nečekaný a ohromující.Se ale stal znějšíchzelo. Mimo jiné zpoch voleb z roku.Oonově odchodu 

přichází několik. Po procesu, v němž americký výrobce volebních přístrojů žaloval za pomluvu, požadoval 

odškodnění, 1,6 miliardy dolarů. Kauza skončila mimo soudním vyrovnáním ve výši přes 787 000 000, tedy v 

přepočtu téměř 17 miliard korun. Žaloba se netýkala přímo carlsona, ale zpravodajství Foxu jako celku a jeho 

šíření. Lživých prohlášení Donalda Trumpa o zmanipulovaném hlasování. Ve snaze získat víc diváků přesto 

mohla být právě pro karlsonovu kariéru poslední kapkou.Další odchod ohlásila i konkurenční stanice CNN. Ta se 

loučí se svým moderátorem Donem Leem. Ten před časem ve vysílání prohlásil o Niki haleové, bývalé 

velvyslankyni USA při OSN, že má svá nejlepší léta za sebou, výrokhnul jen tutonou republikánskou političku. Au 

uazečku. O úřad.Sešlo CNN v souvislosti s jehom některým kolegyním. Tomášponar, česká. 

 

MLUVČÍ  

Věda 24. Každou neděli v 10:30. Na ČT24. 

 

Ondřej TOPINKA, moderátor  

Bylo čtvrt na sedm, nabízím krátké zprávy, dobré ráno. Obilí z Ukrajiny. A jeho vliv na český trh probere 

sněmovní zemědělský výbor. Podle ministra Zdeňka Nekuly rezort nezaznamenal výraznější pokles vývozu obilí 

z Česka, zemědělský svaz ale uvedl, že je ve skladech o 40 % víc plodiny než vloni. Podle něj se trh kvůli 

levnému provozuvozu ukrajinského obilí zastavil. V dolní komoře zasedne také zdravotnický nebo 

rozpočtový.Ruský ministr zahraničí Sergej Lavrov kritizoval slova prezidenta Petra Pavla o postoji Číny k válce 

na Ukrajině. Pavel řekl webu Politico, že v současnosti není v zájmu Číny, aby konflikt na Ukrajině brzy skončil, 

protože umožňuje Pekingu tlačit Moskvu k ústupkům. Lavrovův výrok odsoudil na Twitteru ministr zahraničí Jan 

Lipavský, který ho označil za smě.Ozbrojencům Súdánu se podařilo obsadit laboratoř s nebezpečnými materiály, 

jako jsou například patogeny spalniček nebo cholery. Podle zástupců světové zdravotnické organizace je lokalita 

aktuálně využívána jako vojenská základna. Nezajištěný biologický materiál ale představuje riziko boje v africké 

zemi. Už nepřežilo na 450 lidí, přes 4000 dalších utrpěly zranění. 
 

 

 

Horská střediska zahajují letní sezónu. Zhruba polovina Čechů plánuje v létě pobyt na 

našich horách. URL  
tojesenzace.cz | 26.04.2023  

https://tojesenzace.cz/2023/04/26/horska-strediska-zahajuji-letni-sezonu-zhruba-polovina-cechu-planuje-v-lete-pobyt-na-nasich-horach/
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Horská střediska postupně otevírají letní sezónu. Provozovatelé připravují velmi širokou nabídku aktivit, včetně 

využití lanových drah. 

 

I letos se objeví na horách novinky, zejména pro cyklisty. Zájem o české hory je ještě o něco vyšší než v loňské 

letní sezóně. Klesá zájem o jednodenní výlety a návštěvníci stále více počítají s vícedenních pobyty a 

využíváním dalších služeb a aktivit, jejichž rozvoj v uplynulých 10 letech na českých letních horách hodnotí velmi 

kladně.  

Letní provoz horských středisek se na mnoha místech spouští o prodloužených víkendech na začátku května. 

Návštěvníci mohou využít lanových drah k horské turistice nebo cyklistice. Skiareály nabízí další volnočasové 

aktivity vhodné do letního počasí a v tamních půjčovnách si lze zapůjčit horská kola a elektrokola nebo terénní 

koloběžky. Od 2. května také portál holidayinfo.cz spouští letní provoz, kde lze najít veškeré informace o 

horských střediscích včetně záběrů z webkamer.  

Velká nabídka letních aktivit se letos dál rozšíří  

„Loňské rekordní investice do novinek ve výši přes 250 mil. Kč se sice letos nezopakují, ale přesto k již tak velmi 

rozsáhlé nabídce atraktivit přibydou nové. Jednat se bude zejména o rozšíření nebo budování nových trailů pro 

cyklisty, o které je mezi návštěvníky stále větší zájem. Investice také směřují do nových gastro provozoven, 

dovybavení půjčoven nebo do zlepšení kvality zázemí včetně například nabídky stání s elektrickými přípojkami,“ 

říká Libor Knot, ředitel AHS ČR.  

Nejvýraznějšími investicemi jsou právě nové tratě pro cyklisty, a to jak náročné pro sjezdové profesionály, tak i 

rekreační pro rodiny s dětmi. Například na Špičáku u Železné Rudy kromě další tratě bikeparku otevřou v květnu 

i novou restauraci. Na Dolní Moravě oslaví první výročí fungování visutého mostu Sky Bridge 721 a k tomu 

otevřou téměř 4 km nových tratí pro sportovce i rodiny. Od letní sezóny 2023 budou všechny zdejší tratě 

součástí Bike regionu Králický Sněžník, který prostřednictvím páteřní magistrály propojí 6 bike parků na české i 

polské straně horského masivu. Pro nadšence do jízdy v terénu se tak propojí téměř 130 km tratí všech stupňů 

náročnosti. K rozvoji trailových tratí pro cyklisty dojde i na Lipně, v Deštném v Orlických horách, Kraličáku nebo 

Vítkovicích v Krkonoších. Investovat se bude i na dalších místech – na Monínci vybudují beach kurty a nové 

atrakce v Aktivity parku, v Harrachově dovybaví dětská hřiště, v Mariánských Lázních vznikne naučná stezka, 

apod.  

Kromě zmíněných novinek bude fungovat mnoho již tradičních atrakcí pro celé rodiny, jako jsou stezky v 

korunách stromů, rozhledny, bobové dráhy, dětské a lanové parky, půjčovny koloběžek, kol, elektrokol apod. 

Nesmíme přitom zapomínat na letní provoz lanových drah, které nabízí spojení mezi jednotlivými aktivitami a 

často jsou součástí regionálních balíčků služeb.  

Ve většině horských středisek se navíc v průběhu léta konají různé akce, které návštěvníkům zatraktivní jejich 

pobyt. Jsou to například kulturní nebo sportovní festivaly, sjezdové i vytrvalostní závody Českého poháru 

horských kol, vodácké soutěže na divoké vodě nebo jízdy Dračích lodí. Ale pořádají se i různé výstavy či 

hudební vystoupení, fungují letní kina.  

Zájem Čechů o domácí hory v létě mírně roste, oceňují rozvoj nabídky služeb a aktivit  

Hory letos lákají Čechy na tuzemskou dovolenou dokonce o něco více než loni. Podle průzkumu*, který v dubnu 

nechala vypracovat AHS, se od jara do podzimu na domácí hory chystá 46 % dotázaných (o 6 % více než loni). 

Naopak ubylo těch, kteří zatím návštěvu hor jen zvažují nebo na hory v letní sezóně vůbec jet nechtějí. Většina 

rozhodnutých plánuje vícedenní pobyt, nejčastěji na prodloužený víkend (47 %), vzrostl i zájem o opakované 

kratší pobyty delší než 1 den (21 %).  

„S tabilní pětina návštěvníků se i letos chystá do českých hor na týdenní a delší pobyt, naopak klesl počet těch, 

kteří chtějí do hor přijíždět jen na jednodenní výlety. To potvrzuje, že kromě samotného pobytu v přírodě 

návštěvníci v horských střediscích stále více počítají s širokou nabídkou služeb, kterou mohou využívat po více 

dní. Většina respondentů zároveň uvedla, že nabídka aktivit a zážitků na českých horách se za uplynulých 10 let 

velmi rozvinula – 58 % respondentů udělilo na 9bodové škále nadprůměrná hodnocení 6-9 bodů,“ říká 

prezidentka AHS Kateřina Neumannová.  

Kromě odpočinku se podle průzkumu nadále drží na prvních příčkách preferovaných aktivit návštěvníků na 

domácích horách zájem o aktivní dovolenou se sportem a také wellness. V preferencích konkrétních sportů na 

českých horách vede turistika (90 %) následovaná cyklistikou (45 %).  
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„Hory se nabízejí jako ideální místo pro trávení volného času, a to nejen proto, že v letošní sezóně je u nás 

připraveno víc než 91 tisíc km značených tras. Z toho je pěším určeno víc než 44 tisíc km a 40 tisíc km si mohou 

užít silniční cyklisté. Dále je v Česku, které má vůbec nejlepší turistický systém na světě, také 3 860 km 

pásových terénních cyklotras, 557 km lyžařských běžeckých tras, 2 800 km jezdeckých stezek (hipostezky) a 

149 km vozíčkářských tras, “ říká ředitel České centrály cestovního ruchu – CzechTourism Jan Herget a dodává: 

„Tipy na to, kam konkrétně se vydat, jsou k dispozici na našem portále Kudy z nudy. Mimo jiné tam najdete 

detailní informace týkající se Česka pěšky, Česka na kole a aktivního Česka jako takového. A samozřejmě 

nechybí ani turistické cíle na horách nebo očekávané novinky sezóny 2023. “  

Z posledního průzkumu České centrály cestovního ruchu – CzechTourism mimo jiné vyplynulo, že 58 % Čechů 

chce jarní dovolenou strávit právě v Česku. Hodlají na ní strávit jeden týden a za osobu utratit v průměru 6 148 

Kč.  

*Sběr dat průzkumu pro AHS ČR byl realizován v období 6. – 12. 4. 2023 prostřednictvím aplikace Instant 

Research agentury Ipsos na reprezentativním vzorku 1050 osob ve věku 18-65 let.  

Foto: Archiv  
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1. Polovina Čechů prý v létě vyrazí na hory, čeká je spousta novinek 

Online ● minutovezpravy.cz (Zprávy / Politika) ● 27. 4. 2023, 9:17 ● Neutrální 

Autor: Andrea Jančová 

Odkaz: https://minutovezpravy.cz/clanek/polovina-cechu-pry-v-lete-vyrazi-na-hory-ceka-je-spousta-novinek/ 

…Podle průzkumu, který nechala vypracovat Asociace horských středisek, se od jara do podzimu na domácí hory chystá 46 

procent dotázaných, to je o šest procent více než loni.  I letos se na horách objeví novinky, hlavně pro cyklisty. Například na 

západočeském Špičáku kromě další tratě bikeparku otevřou v květnu i novou restauraci.… 

2. Horská střediska zahajují letní sezónu. Zhruba polovina Čechů plánuje 

v létě pobyt na našich horách 

Online ● infodnes.cz (Zprávy / Politika) ● 27. 4. 2023, 14:15 ● Neutrální 

Vydavatel: M+MP spol. s r.o. (cz-26777134) ● Autor: Veronika Dušková 

Odkaz: https://www.infodnes.cz/zpravodajstvi/52242-horska-strediska-zahajuji-letni-sezonu-zhruba-polovina-cechu-

planuje-v-lete-pobyt-na-nasich-horach/ 

…Investice také směřují do nových gastro provozoven, dovybavení půjčoven nebo do zlepšení kvality zázemí včetně například 

nabídky stání s elektrickými přípojkami", říká Libor Knot, ředitel AHS ČR.  Nejvýraznějšími investicemi jsou právě nové tratě 

pro cyklisty, a to jak náročné pro sjezdové profesionály, tak i rekreační pro rodiny s dětmi.… 

https://minutovezpravy.cz/clanek/polovina-cechu-pry-v-lete-vyrazi-na-hory-ceka-je-spousta-novinek/
https://www.infodnes.cz/zpravodajstvi/52242-horska-strediska-zahajuji-letni-sezonu-zhruba-polovina-cechu-planuje-v-lete-pobyt-na-nasich-horach/
https://www.infodnes.cz/zpravodajstvi/52242-horska-strediska-zahajuji-letni-sezonu-zhruba-polovina-cechu-planuje-v-lete-pobyt-na-nasich-horach/

